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OB NOVEM LETU 1986

Z a  nami je  sp e t  leto, ki se  g a  čebe la r j i  ne  bom o radi spominjali.  Imeli sm o  vrsto 
nev šečn o s t i  za rad i  s p o m la d a n s k e g a  m raza,  š i r jen ja  raznih čebe lj ih  bolezni in izredno 
s la b e  letine. Pest i jo  n a s  g o s p o d a r s k e  težave. C e n e  č eb e la rsk ih  p o t reb šč in  na rašč a jo ,  
p o d o b n o  je  tudi s  prevoznimi stroški,  n a r a š č a jo  c e n e  zdravstven ih  sto r i tev  in drugo. 
P o v eču je  s e  n e so raz m er je  m ed  c en am i  čebelj ih  pridelkov in drugimi cenam i,  zlast i 
zarad i  pod iv jane  inflacije, ki je  v naši  sam o u p rav n i  družbi ne  obv ladujem o. Za  s t re zn e n je  
po letih n av idezne  blagin je  je  t r e b a  p rece j  č a s a  in š e le  zda j  spozn av am o ,  d a  lahko 
v naši družbi po rab im o  sa m o  toliko, kolikor s  svojim de lom  ustvarimo.

Kljub vsem  težavam  pa  sm o  v čeb e la rs tv u  mars ikaj  le premaknili  n a  boljše.  Marsikje 
že  n a s to p am o  v letnih in s re d n je ro č n ih  razvojnih p rogram ih  d ružbenopolit ičn ih  skupnosti .  
P red  nami je  n a č r t  za  p r ihodnje  leto in o b d o b je  1986— 1990.

C en te r  z a  se lekc ijo  k ran jske  č e b e le  je  sp e t  z ač e l  delati.  To d e ja v n o s t  opravlja  v 
n jem Kmetijski inštitut Slovenije . Ustanovljen je  tudi o d b o r  z a  čeb e la r s tv o  pri živino
rejski poslovni skupnosti .  Tako dobiva  čeb e la r s tv o  p o s to p o m a  u s t rezen  položaj m ed  
drugimi kmetijskimi panogam i.

V seeno  pa  v novo leto ne  s to p a m o  s  p re v eč  veselimi napovedm i.  Po  m nen ju  naših 
čeb e la rsk ih  o rgan izac i j  bod o  spom lad i  čutili h u d e  p o s le d ic e  čebe lar j i ,  ki niso zatirali  
va ro o ze  ali so  jo podcen jeva li .  V z ad n jem  letu s e  je  razširi la  tudi h u d a  gn iloba  čeb e l je  
za lege .  Vse to s e  d o g a ja  v č asu ,  ko se  je  s i c e r  izboljša lo so d e lo v an je  z ve te r ina rsko  
službo. Zato  v se e n o  ne m o rem o biti zadovoljni.  Bolezni s e  širijo tudi zarad i  p res labo tn ih  
čebe lj ih  družin. Z ato  bom o morali p rihodn je  leto bolj kot kdaj prej skrbeti  p red v sem  z a  to, 
d a  s e  b o d o  n a š e  č eb e l j e  d ruž ine  pravilno razvijale in d a  jih bom o u s p e š n o  ohranjali  pri 
zdravju.  Večina  č eb e la r jev  to ž e  počne ,  žal  p a  je  š e  veliko takih, ki s e  spom nijo  na  
č e b e le  le takrat,  k a d a r  jiim je  t r eb a  kaj vzeti. Velika n ev arn o s t  je  tudi neprav ilna  u p o ra b a  
zdravil,  ki s ic e r  re s  zat ira jo  bolezni, n e v arn a  pa  so  tudi č eb e la m ,  č e b e la r jem  in po 
rabnikom čebelj ih  pridelkov. Z ato  zdravimo č e b e le  pravilno in p ra v o ča sn o  po  strokovnih 
navodilih.

K ončujem o tudi po p is  čebe lj ih  s tojišč.  Pop is  je  izredno p o m em b e n  z a  zdravstveno  
z a šč i to  in izde lavo  pašn ih  katastrov .  Izdelava pašn ih  ka tas t rov  bo  pr ipom ogla ,  d a  bom o 
bolje  izkoristili na rav n e  dobrine ,  ki s e  nam  ponuja jo  p red v sem  ob gozdni paši .

P o s e b n o  sk rb  bom o čebelar j i  posvetil i  s t rokovnem u in o rg a n iz ac i jsk em u  delu .  Pri
rejali bom o š e  v eč  s trokovnih p redavan j  in t ak o  p ren aša l i  izkušnje  č eb e la r jem ,  ki se  
želijo strokovno  izpopolniti.  Bolj s e  bom o morali posluževati  tudi so d o b n e jš ih  tehničnih  
pripomočkov.

V imenu izvršnega  o d b o ra  ZČDS bi š e  p o se b e j  priporočil  našim  društvom , druž inam  
in zvezam , naj posve tijo  š e  v eč jo  p o zo rn o s t  mladim č e b e la r jem  v čeb e la rsk ih  krožkih. 
Š e  n ad a l je  naj si p rizadeva jo  z a  vč lan jevan je  novih č lanov  v n a šo  o rgan izac i jo .  Kljub 
črnog led im  napovedim , d a  bo  lansko  zv išan je  č lan a r in e  povzročilo  velik osip  č lanstva,  
s e  je  njihovo število  le tos  p o v eča lo  na  blizu 8900 članov.

Tudi letos sm o  morali povišati  č lanar ino .  Čez  70 %  č la n ar in e  g re  z a  t iskan je  S lo 
v e n sk e g a  čeb e la r ja .  C e n a  pap ir ja  in t iskarski s troški iz d n e v a  v d a n  n a ra šč a jo .  Izvršni 
o d b o r  s e  p ridružuje  sp lo šn e m u  m nenju  č lanstva ,  d a  S lo v e n sk e g a  č e b e la r j a  zarad i  te g a  
ne  sm e m o  niti v seb in sk o  niti oblikovno okrniti . Želimo si š e  v eč  č lankov  od naših  č e 
belarjev.  Tako bo n a š a  revija š e  bolje  op rav lja la  svo je  s t rokovno  in o rg an izac i jsk o  p o s la n 
stvo v čebe la rs tvu .  2 e  s a m o  en  koristen  nasv e t  lahko č eb e la r ju  p ovrne  c e lo tno  naročn ino .

Vsem  čeb e la r jem  in č e b e la rk a m  želim u s p e š n o  leto 1986, d a  bi zdravi š e  bolj skrbeli  
z a  svoje  p r idne  delavke,  ki jim b o d o  s tg te rn o  povrnile  trud in jim napoln i le  p razne  
posode .

Andrej  Petelin



ČEBELARJEVA OPRAVILA V JANUARJU
L O JZE KASTELIC

Kaže, da doživlja slovensko čebelar
stvo pravi prerod. Število novopeče
nih ljubiteljev čebel neprestano raste, 
množijo pa se tudi vrste poklicnih če
belarjev. Eni kot drugi si želijo čim - 
več znanja o čebelah in čebelarskih  
spretnostih. To nalaga redkim pospe
ševalcem  in  učiteljem  čebelarstva do
datne obveznosti.

Pri tem  je verjetno najpomembnej
še, da bi se obstoječe pospeševalne  
zm ogljivosti prekrivale in dopolnjeva
le, skratka, da bi postalo pospeševalno  
delo v  čebelarstvu enotnejše in bi ta
ko uspešneje izrabljalo vse medije. 
Vloge našega strokovnega lista Slo
venskega čebelarja pri tem  ni potreb
no posebej poudarjati. Razveseljivo  
pa je, da posvečajo čebelarstvu čeda
lje več prostora tudi druge publikaci
je, zlasti tiste s km etijskega področja. 
Med njim i prednjači mesečnik Moj 
mali svet, ki namenja čebelam in če
belarjem čedalje več prostora v  stalni 
rubriki. Tu je še radio, ki med km etij
ske nasvete redno uvršča tudi oddaje 
o čebelarstvu. Zal pa so oddaje o čebe
lah na televiziji bolj redke.

Na začetku pisanja mesečnih navo
dil opozarjam na te vire čebelarskih  
učenosti, zato da bodo tako začetniki 
kot »-stari mački« vedeli, kje so jim

na voljo sprotna navodila in obvesti
la s čebelarskega področja. Zlasti še, 
ker sta se uredništvi Slovenskega če
belarja in km etijskih nasvetov pri ra
diu sporazumeli, da bosta v  letu 1986 
objavljali čebelarska opravila po me
secih.

V januarju nima čebelar pri čebelah  
kaj početi. V tem  mesecu potrebujejo 
čebele samo mir, zato da se lahko, tes
no stinjene v  zimsko gručo, brez vzne
m irjenja pripravijo na pomladno pre
bujenje. Bolj iz radovednosti kot iz po
trebe lahko občasno prisluhnemo žde- 
nju v  panju. To delamo tako, da vtak
nemo primerno gum ijasto cev z enim  
koncem v  žrelo, z drugim pa v uho. 
Rahel trk po panju bo vznem iril čebe
le, da bodo glasneje zabrenčale. Ce se 
bo brenčanje hitro umirilo, smo lah
ko prepričani, da je z družino vse v  
redu. Če pa se brenčanje spremeni v  
žalostno zavijanje, je to skoro zanes
ljivo znam enje, da z družino nekaj ni 
v redu: ali je ob matico, ali ji pri
m anjkuje hrane, ali jo vznem irja kaj 
drugega. Zdaj tega ne moremo ugoto
viti, si pa tako družino zapomnimo, da 
ji bomo tako ali drugače pomagali, ka
kor hitro bo mogoče.

Med takim i občasnimi prisluškova
nji bodimo pozorni, ali niso žrela ne

Tudi prevozne 
čebelnjake 

moramo pozimi 
primerno 
zaščititi



mara zaledenela; v  takem  primeru led  
takoj odstranimo, pazimo pa, da de
lam o čim manj hrupa. Zgrizene m rtvi
ce okoli žrela nam povedo, da v  panju 
pustoši miš rovka. Po možnosti ugo
tovim o, kje se je vgnezdila. Najbrž ima 
svoje pribežališče kje v  bližini, panje 
pa obiskuje skozi žrela ali druge od
prtine. Lahko je tudi v  panju in tam  
nem oteno dela škodo. Miši uničujemo 
s strupom ali m išelovko. M išolovke na
stavim o na skrita m esta, ob poteh, po 
katerih menimo, da se miši gibljejo. 
Strup za m iši, kot je, denimo, Ratox
— vaba, se dobi že pakiran v  vrečki 
po 30 gramov, kolikor ga potrebuje
mo za eno vabo. Tudi vrečko postavi
mo v  bližini rovkinih poti, pazimo pa, 
da do vrečke ne more kakšna druga 
žival. Pozneje vse vrečke, tako tiste, 
ki jih je rovka načela, kakor nedotak
njene, odstranimo in uničimo.

V bližini čebelnjaka se zlasti v  zim 
skem času rade zadržujejo sinice, ki 
izpred panjev pobirajo m rtvice. Pri 
tem  sedajo tudi na brade panjev in  s 
svojim  skakljanjem  in kljuvanjem  
vznem irjajo čebele v  panjih. Ce jim  
bomo postavili krmilnico in jo redno 
oskrbovali s sončnicami, tega ne bodo 
počenjale.

Pa še  beseda, dve o tem, česa v  zim 
skem  času ne smemo počenjati ali je 
odveč. Predvsem  moramo opustiti vse, 
kar bi kakorkoli vznem irjalo čebele v  
panjih. Pri tem  moramo vedeti, da sta
lni ali ponavljajoči se ropot čebel pre
več ne moti. Tako bodo, na primer, 
čebele v  bližini železniške proge, avto
ceste ali večje tovarne ravno tako 
mirno prezimile kakor čebele, ki so 
daleč od vsakega hrupa. Znan je pri
mer iz Mengša, kjer je im el sodar če
bele uspešno zazim ljene v  prizidku 
svoje delavnice, čeprav je v  njej vso  
zimo nabijal sode. Kaže, da so se če
bele privadile tem  nabijanju.

Da bi čebele čimbolj zaščitili pred 
hrupom in drugim m otenjem , neka
teri čebelarji v  zim skem  času pripi- 
rajo brade panjev. Tega ne priporoča
mo, ker s tem  zmanjšamo ali celo pre

kinemo redni dotok svežega zraka v  
panj, drugič pa zato, ker nas lahko 
preseneti nenadna odjuga, čebele pa 
se ob težko pričakovani otoplitvi ne 
bi m ogle spreleteti. Eno in drugo lah
ko tako vznem iri čebele, da so posle
dice prav hude.

Dogaja se, da posamezne čebele 
tudi v najhujšem  mrazu zletavajo iz 
panja in nato poginejo v  snegu. N e
kateri čebelarji take čebele pobirajo, 
jih skušajo skozi žrelo ali kako dru
gače spraviti nazaj v  panj. To je pov
sem  napak, kajti čebela, ki zapusti top
lo zimsko gručo in zleti iz panja v  mrz
lo smrt, je močno okužena in hoče ta
ko obvarovati pred okužbo vrstnice v 
panju.

Sicer pa je zima čas notranjih  
opravil, priprav na bližnjo sezono, 
društvenega dela, izobraževanja in  
predvsem  načrtovanja. O vsem  tem  
bomo govorili naslednji mesec. Tokrat 
le  še nekaj napotkov in priporočil, ki 
nekako sodijo na začetek novega leta, 
novih snovanj in  načrtovanj.

Čebelarstvo je danes postalo po
membna km etijska dejavnost in krep
ko prekoračilo ozke okvire idiličnega  
pridelovanja m edu in ogrebanja rojev. 
Z neprecenljivo vlogo, ki jo im a pri 
opraševanju žužkocvetnih km etijskih  
kultur, pospešuje pridelovanje hrane. 
Nič manj niso čebele pomembne pri 
ohranjanju naravnega okolja. Tega se 
morajo čebelarji popolnoma zavedati 
in  načrtovati svoje čebelarjenje, tako 
da bo kar najbolj podpiralo ta druž
bena prizadevanja. Hkrati se morajo 
truditi, da bo družba pravilno ovred
notila prispevek čebelarstva pri reše
vanju tako perečih vprašanj sodobne
ga sveta, kot sta pridelovanje hrane 
in  ohranjanje slovenskega delovnega  
in  življenjskega okolja.

Sodobni človek, utrujen od hlasta
nja po dobrinah, hlepi po sprostitvi in 
rekreaciji. Pri čebelah lahko najde vse 
to, seveda pa pri tem  ne sm e pričako
vati od čebel posebnega dobička, če
prav m u bo tudi ta navržen. V zvezi 
s tem  moramo ločevati športno čebe



larjenje od pridobitnega. Za eno ali 
drugo se moramo odločiti že kot za
četniki in ga nato tudi vsako leto po
sebej tako načrtovati. V m esečnih na
vodilih bomo poskušali dajati napot
ke tako športnim  kakor tudi pridobit

nim  čebelarjem, hkrati pa enim  in 
drugim pokazati pot, po kateri se m o
ra čebelarstvo tako ali drugače pri
družiti tokovom  modernega življenja  
in se v  njih uveljaviti.

AKTUALNA RAZMIŠLJANJA O VAROOZI
P R O F . D R. JO Ž E  RIHAR

Moj letošnji prispevek* se bo — po
dobno kot prejšnja leta — nanašal na 
varoozo, vendar nekoliko drugače. Na  
prvem  posvetovanju v  Polju leta 1977 
in nekaj poznejših let, preden smo 
varoo odkrili tudi v  Sloveniji, smo 
razpravljali o biologiji, širjenju in  za
tiranju novega zajedavca. Po znanje in 
skušnje smo hodili na vzhod, kjer so 
se z varoozo že dolgo spoprijemali. Le
ta 1978 sem  varoo, ki se nam je bli
žala, primerjal z koloradskim hroščem  
in  trtno ušjo filoksero, ki je pred 90 
leti začela uničevati do takrat sajeno 
vinsko trto in  jo tudi uničila. Danes 
moram ugotoviti, da takratna primer
java ni bila povsem  ustrezna, bila je 
izraz strahu, njen nam en pa je bil do
povedati čebelarjem, kako nevaren je 
bližajoči se sovražnik. Tedaj nam je 
šlo predvsem  za ohranitev čebeljih  
družin, nismo pa se še zavedali, da 
nam utegne vdor novega zajedavca 
groziti še s čim hujšim. Glejte! Tako 
pridelovalec krompirja kot vinograd
nik pridelujeta kljub škropljenju oz. 
zapraševanju ali po zam enjavi podla
ge še vedno neoporečen krompir, ne
oporečno vino. N iti prvi niti drugi 
škodljivec nista prizadela pridelka .

Drugače pa je pri pridelovanju če
beljih dobrin. Uporaba kem ičnih sred
stev pri zatiranju varooze ogroža tudi 
čebelje pridelke. R edna in  vse  pogo
stejša  uporaba kem ika lij p r i za tira n ju  
za jedavca  u teg n e  ogroziti ug led , slo
ves čebeljih  p rid e lko v , n jihovo  proda
ja n je  in  izvoz, s te m  pa vso  čebelar
sko panogo.

Kot nam je v prejšnjem  desetletju  
prešel v meso in kri strah pred varoo,

tako je sedaj na m estu zaskrbljenost 
pred onesnaževanjem  čebeljih pridel
kov.

Kaj me navaja k obravnavanju te 
pereče tem atike?

Kot javni delavec v  čebelarstvu pre
davam na teh  posvetovanjih že dese
to leto. Redno delam na biotehniški fa
kulteti, zdaj pa me je založba Kmeč
ki glas povabila naj napišem  vse, kar 
mora čebelar vedeti o življenju in za
tiranju zajedavca varoe. Povrhu sem  
tudi sam čebelar. Vse to me je zlasti 
zadnje leto vedno znova sililo, naj se 
tem eljito posvečam  tej problematiki. 
Plod tega sta moje današnje preda
vanje, in kot vidite, knjižica Varooza 
čebel.

Č)b tej priložnosti moram obrniti 
vašo pozornost na dve okoliščini.

Zajedavec varoa se je razširil prak
tično po vseh naših čebelarstvih, stop
nja okuženosti se povečuje in  se bo 
predvidoma še povečevala, množijo se 
drugotne okužbe (gnilobe, nosem a- 
vost, viroze), vse to pa zahteva dodat
no zdravljenje čez leto. Naj omenim, 
da so čebelarji iz Srbije in Dalmacije 
lani v  Splitu govorili o osemkratnem  
dimljenju.

Druga, skrb zbujajoča stvar je, da 
lahko uradno dovoljena kemična 
sredstva fenotiazin, varitan, apiakari- 
dim in še nekatera puščajo ostanke 
kem ikalij na satju, v m edu in  drugih 
čebeljih pridelkih, jih skratka konta
minirajo. Nemara bo kdo rekel, da je 
to stvar veterinarske službe ali pa ce-

* Predavanje na posvetovanju čebe
larjev v Ljubljani 21. 9. 1985.



lo, da naj o tem  čim manj razpravlja
mo. Moje m nenje pa je, da bo tedaj, 
ko bodo posegle vm es inšpekcijske 
službe, že pozno, če ne kar prepozno, 
in da se moramo predvsem  čebelarji 
sami zavedati resnosti položaja in se 
primerno preusm eriti pri zatiranju  
varoe. Zdramiti nas morajo vse šte
vilnejša odkritja v  sosednjih deželah
— o dietilenglikolu, antifrizu v  vinu, 
pivu in tobaku, pesticidih v  senu in  
kumaricah, bromovi kislini v  pivu, te- 
miku v paradižnikih itd.

Preden sem začel pisati brošuro o 
varoozi čebel in preden sem  spravil na 
papir priporočila, ki jih dajem tu  v 
razpravo, sem  se dodobra seznanil z 
napredkom, ki so ga pri zatiranju va
roe dosegli na zahodu, zlasti v  Zahod
ni Nem čiji. Iz tega sem  izoblikoval pri
poročila za preusm eritev pri zatiranju 
varooze. Na eni strani gre za opusti
tev  nekaterih akaricidov, na drugi 
strani pa za njihovo drugačno upora
bo, tako da bo prišla v  panj manjša 
količina kem ičnega sredstva, ki pa bo 
še vedno zanesljivo delovalo na zaje
davce.

1. Prvi ukrep, ki ga predlagam, je, 
da začnimo počasi opuščati uporabo  
sredstev , k i  v sebu je jo  a k tiv n i snovi 
fen o tia z in  in  m alation. Sem  spadajo 
poleg fenotiazina še varitan, apiakari- 
dim, varocid rdeči.

Pri tem  lahko nekaj storijo oblastni 
organi in  veterinarske inšpekcije, jiaj- 
več pa p red vsem  čebelarske organiza
cije in čebelarji sami, tako da nehajo 
kupovati akaricide oziroma jih upo
rabljati, če jih imajo še na zalogi. V  
to smer se je nagibala tudi razprava na 
simpoziju o varoozi v Splitu leta 1984. 
Arzone in Paletta (1983) sta ugotovila, 
da deluje m alation smrtno na čebele 
že samo v koncentraciji 0,0117 %o, zato 
pri uničevanju varoe odsvetujeta nje
govo vnašanje v  panj. Uporaba api- 
karidima je im ela v  številn ih  naših če
belnjakih za posledico, da so čebele po 
dim ljenju zapustile panje, pri čebe
larjih pa je delo s tem  zdravilom  pov
zročalo glavobol in bruhanje.

2. Drugi ukrep, o katerem  naj bi da
nes razpravljali, se tiče doziranja aka
ricidov, gre za to, da bi jih vnesli v  
panj najmanjšo možno količino, ki še 
deluje na zajedavca. Zaradi dimljenja 
iz kadilnikov je čebelarjem  propadlo 
na tisoče družin. Do škod prihaja tudi 
zato, ker aktivna snov v  kolutu (ko
lobarju) ni enakomerno razdeljena in 
ker je težko vnesti v  vsak panj ena
ke množine aktivne snovi. Kaj napra
viti? Raba akaricidov v  ob lik i lističev  
je bolj na mestu. Pri lističih  je dozira- 
naje natančno, in zato lističe priporo
čam ne le začetnikom  in čebelarjem  z 
m anjšim  številom  panjev, tem več  
vsem.

Posebej se pomudimo pri amitrazu.
V obliki lističev sta v  prodaji varamit 
in varocid zeleni. Kaže, da je amitraz 
med vsemi, pri nas uporabljenimi sred
stvi pri zatiranju varooze najbolj učin
kovit, saj v  primerjavi z apiakaridi- 
mom in novim  folbexom  VA najhitre
je deluje, že v  nekaj urah. Poudarim  
naj, da se za uvedbo amitraza zavze
majo tudi vidni znanstveniki v Zahod
ni Nemčiji, vendar imajo v m islih nje
govo drugačno uporabo. Česa se lahko 
naučimo o uporabi amitraza na češkem  
in pri francoskih čebelarjih? Oboji 
uničujejo varoo z vodno raztopino ami
traza. V Franciji vnašajo vodno raz
topino amitraza v  panje v  obliki fine  
m egle. V  ta namen uporabljajo poseb
ne naprave, difuzorje, razpršilnike, ki 
razpršijo tekočino v  drobne delčke, 
velike 1—2 mikrona (eno do dve tiso
činki mm). Ta m egla lebdi dolgo v 
zraku, delčki imajo le  20 do 30 cm 
padca na uro. Fina megla, ki jo raz- 
pršilnik segreje na 35° C, prodre tudi 
v čebeljo gručo in v  dihala čebel.

Francozi, ki tako zdravijo obolele 
čebele, pravijo, da amitraz v tej obliki 
najugodneje deluje na čebeljo družino.
V panj prihaja v m inim alni količini 
in za kratek čas. Ravno v  tem  je bistvo. 
Tako zdravijo čebele v  času, ko v  pa
nju ni več zalege, od sredine novem -



bra naprej. Poročajo, da so tako za
m egljevali čebele brez škode celo pri 
temperaturi —7° C. Omenimo še, da 
tudi Čehi razpršujejo amitraz po satih  
pri nizkih tempraturah zraka, dovolj 
jim  je, da je temperatura nad 2° C.

Čebelarji z večjim  številom  panjev  
imajo v  Franciji lastne razpršilnike, 
manjši čebelarji pa jih nabavljajo 
skupno. Naprava stane v Zahodni 
Nem čiji 400 DM, stroški za en panj pa 
znašajo 0,02 DM, tj. 2 din.

Opisano zdravljenje, recimo kar za
m egljevanje z amitrazovo vodno raz
topino, ima vse prednosti: deluje že v  
m inim alni dozi in hitro, jeseni nismo 
toliko odvisni od tem perature ozrač
ja, postopek je poceni. Naša naloga naj 
bi bila potem takem , da čebele neha
mo dimiti in jih začnemo zam egljevati 
z vodno raztopino amitraza.

3. Pri varovanju čebeljih pridelkov  
pred onesnaževanjem  s kem ikalijam i 
imajo pomembno mesto akaricidi, ki 
hlapijo in ne puščajo za seboj nika
kršnih sledov. V m islih imam mrav- 
ljinčno in oksalno kislino ter timol. 
Naštetim  velja torej naša posebna po
zornost.

Ce lahko govorimo o senzacijah tudi 
v čebelarstvu, je  letošnja senzacija 
vsekakor odkritje dr. G. Liebiga s če
belarskega zavoda pri vseučilišču Ho
henheim pri Stuttgartu: m ravljinčna 
kislina ne ubija le  varoe na čebelah, 
ampak prodira tudi v  celice in  ubija 
tudi varoo, ki je skrita na pokriti za
legi. Med stotim i sredstvi za zatiranje 
varooze, kolikor jih je doslej v  upora
bi, ima — kolikor mi je znano — to 
lastnost edino m ravljinčna kislina.

Čebelja zalega je pokrita osmi dan, 
enaindvajseti dan, tj. po 12 dneh, ko 
je čebelja zalega pokrita, se razmno
žujejo v  njej tudi zajedavci. Samica  
varoe ne začne odlagati jajčec prvi 
dan, tem več šele tretji do peti dan. 
Ce vzam em o, da samica odloži vsak  
dan po eno jajčece, imajo možno

sti, da se razvijejo v odraslo va
roo samo tista jajčeca, ki jih samica 
odloži prvi ali drugi dan. V  tem  se 
razvoj čebele in varoe razhajata. Če
bele se povalijo iz celic, preden dozori 
večina varoinih jajčec. Ko se čebele 
polegajo, pada z njimi vred iz celic 
veliko nedozorelih zajedavcev. Od od
raslih so manjši in precej svetlejši, ru
m enkasto bele barve.

Mravljinčna kislina ubije v  celicah 
tako odrasle samice, ki še niso pričele 
zalegati jajčec, kakor razvite, dozore
le  mlade varoe in manjše, svetlejše, še 
nedozorele. Odpadajo 4 do 5 dni. Po
tem  ko vložim o v  panj m ravljinčno ki
slino, odpadajo prvi dan množično za
jedavci s čebel, v  naslednjih 12 dneh 
pa tisti, ki so v  pokriti zalegi. V  po
kriti zalegi jih  je približno 2- do 3-krat 
več kot na čebelah. Ravno zato je  de
lovanje te kisline tako izredno.

Kdaj je najprimernejši čas za upo
rabo m ravljinčne kisline? Dr. Liebig 
priporoča, naj se zdravilo uporablja v  
obdobju pred jesenskim  dopolnilnim  
krmljenjem in med njim, torej v  času, 
ko je v  gnezdu še zalega in ko je v  po
kriti zalegi največ zajedavcev. Sep
tembra imamo tudi še dovolj časa, da 
čebele še dodatno zdravimo z drugi
mi akaricidi, če je potrebno. Mrav
ljinčna kislina namreč ne deluje v  vseh  
panjih enako učinkovito, zlasti če im a
mo z njeno uporabo premalo potrebnih  
izkušenj. V  letošnjem  letu smo si v  
našem čebelnjaku pridobili prve iz
kušnje. Preizkušali smo pet načinov  
dodajanja kisline. O ugodnih rezulta
tih dela s to kislino nam poročajo tudi 
nekateri drugi, ki so se udeležili naših  
predavanj v  letošnji pomladi.

A li je dodatno zdravljenje potrebno 
ali ne, nam pove testni vložek. Tudi to 
je  novost, ki jo je uvedel dr. Liebig. 
Njegova testna formula poenostavlja 
ugotavljanje stopnje okuženosti posa
meznih panjev, omogoča pa tudi pre
verjanje delovanja posam eznih akari- 
cidov. (Podrobnosti glej v  knjižici.)



Prav tako so v knjižici Varooza če
bel opisane novosti, ki jih je treba upo
števati pri rabi gradilnega satnika in 
raznih načinih narejanja rojev. Pose
bej bi opozoril tudi na opis postopka 
o uničevanju varoe z lovilnim i sati. Ta 
način zatiranja varooze bo vsekakor 
zadovoljil čebelarje z manjšim števi
lom panjev. Suliejeva, ki v Ukrajini 
že vrsto let uničujeta varoo v  svojem  
čebelnjaku z lovilnim i sati, pravita,

da je s tem  postopkom manj dela kot 
s kemičnimi pripravki.

Z zadovoljstvom  lahko ugotovimo, 
da nekateri ljubitelji krotijo varoo sa
mo z naravnim i postopki. Kot smo v i
deli, so tudi v  tej smeri še dodatne 
možnosti. Perspektive so tudi v  sm otr
no naravnanem selekcioniranju naše 
čebele. Pri tej dolgoročni nalogi pa se 
ne bi zadrževal, ker gre v  našem pri
meru za kratkoročno nalogo, ki ne 
trpi nikakršnega odlašanja.

PLEMENILČEK Z RAZKLOPNIM SATNIKOM
IVAN ESENKO

Plem enilček z razklopnim satnikom  
sem širši javnosti predstavil letos na 
Gosodarskem razstavišču in v  ne
katerih mojih predavanjih čebelarjem  
v pretekli čebelarski sezoni. Ker so po-

Pregled plemenička s tridelnim  satnikom

kazali čebelarji precejšnje zanim anje 
za tovrstno plem enilno enoto, čutim  
dolžnost, da natančneje obrazložim po
men in uporabo plem enilčka, ki ga 
im enujem  tudi nakladni plem enilček.

Ob tem  izkoriščam priložnost, da 
povem tudi, kaj me je gnalo k razvi
janju tega plem enilčka. Leta 1980 sem  
sodeloval z dvema vrhunskim a vzreje- 
valcem a matic, ki delata pri selekciji 
čebel, Čehoma Jaroslavom  Havlinom  
in  ing. V ladislavom  Krausom. Mimo
grede sta me vpeljala v vsa opravila, 
ki zadevajo selekcijo v  čebelarstvu. 
Tako sta me naučila insem inacije, to 
je, um etnega osem enjevanja matic. To 
delo sem  kasneje nadaljeval na čebe
larskem  inštitutu Dol pri Pragi, s ka
terim  sta me povezala om enjena vzre- 
jevalca. Kasneje sem  kot pospeševalec 
v DO hp M edex sodeloval z ing. Lud
vikom  Klunom  pri množični vzreji 
matic, ki jo je velikopotezno zastavil 
M edex. Skupaj sva obhodila obširne 
terene, da bi določila, kje naj posta
vim o prihodnje plem enilne postaje za 
kompleksno vzrejo M edexovih matic. 
Najino delo je bilo pestro in  obširno, 
največje težave pa so nama delale ple- 
m enilne enote. Zakaj? Pri tako mno
žični vzreji ni bilo vseeno, s kakšni
mi plem enilčki bomo delali, saj nepo
sredno vplivajo na ekonomiko vzreje.



Polno naklado 
s tridelnimi 
razklopnimi 

satniki postavimo 
nad

plodišče močne 
družine in tako 
dobimo dovolj 

čebel za 
napolnitev 

plemenilčkov

Delo skupaj z velikim  veseljem  in 
ljubeznijo do vzreje matic me je gna
lo, da sem se z razvijanjem  plem enil- 
nih enot ukvarjal tudi na svoji doma
či plem enilni postaji. Glavno vodilo 
pri iskanju ustreznega tipa plem enil- 
čka sta mi bila optimalni volum en in  
sistem  satja; to naj bi bilo namreč 
uporabno tudi v pridobitnem panju. 
Obdobje je namreč pri množični vzre
ji nadvse pomembno, saj je škoda vsa
ke čebele, kadar polnimo plem enilčke, 
in vsakega grama voska. Vse te izgu
be in prihranke pa je treba pri mno
žični vzreji pomnožiti z velikim  števi
lom, m edtem  ko so pri manjši, indi
vidualni vzreji zanem arljivi. 2 e  zara
di tega je treba ločevati med mno
žično in individualno vzrejo.

Plem enilček z razklopnim satnikom  
je primeren tako za množično kot in
dividualno vzrejo. Sestoji iz klasičnih  
delov nakladnega panja: podnice, na
klade, pitalnika in pokrova. Osnovni 
podatki: Plem enilček je trisaten, stav
ba satja je mrzla. Satniki so razklop- 
ni, ker so stranice med sabo pove
zane s sklepnim i sponami; to omogoča 
preprosto pregledovanje plem enilčka  
(kontrola zaleganja), ima pa še drug, 
večji pomen. Satnike namreč lahko 
razklopimo v ravno linijo in v  takšni 
obliki so po dim enzijah enaki satni
kom v LR panju, zato jih zlahka vlo

žimo v  standardni LR panj. To na
pravim ob koncu vzrej ne sezone. Sat
je iz plem enilčkov kratko malo pre
stavim o v m ediščne naklade pridobit
nih panjev, potem ko se poleže vsa 
zalega, čebele pa nato prenesejo še 
preostale vence medu v gnezdo spo
daj. Tako izkoristimo plem enilček  
brez večjih težav do skrajnosti. Plem e
nilček lahko polnimo klasično (suho in 
mokro polnjenje, polnjenje s CO ) ali 
pa vanj vstavim o že zaležene satiče s 
čebelami vred. Pitalnik je nameščen 
nad satniki in  ima v  dnu odprtino, 
skozi katero čebele hodijo k hrani, ta 
mora biti zato trda, saj bi raztopina 
stekla skozi odprtino v  dnu. Plem enil- 
ne enote se namreč ne krm ijo  z razto
pino, ker bi jih izropale čebele iz pri
dobitnih panjev. Vsi elem enti plem e
nilčka so med sabo ločljivi, to omo
goča, da osirotelo družinico brez te
žav z naklado vred pridružimo dru
žini z matico. Povrhu s tem  prepreču
jemo ropanje na plem enilni postaji. 
Površina satja in številčno stanje če
bel v  plem enilčku zadoščata, da se 
družinice sam e obnavljajo tako s če
belami kot tudi z zalogami hrane.

Češki čebelarski strokovni kolegij 
je plem enilček potrdil na preizkuše- 
vališču. Ne nazadnje sem ga dodobra 
preizkusil na svoji plem enilni postaji, 
kjer delam z njim  že dve leti.



IZKUŠNJE S PLASTIČNIM SATJEM IN SATNICAMI

Cas po drugi svetovni vojni bi lahko 
mirno imenovali tudi čas plastičnih mas, 
saj od tak rat izdelujejo iz plastike na ti
soče predmetov.

Tako kot v številnih drugih človeških 
dejavnostih se je v zadnjih desetletjih 
m arsikaj spremenilo tudi v čebelarstvu. 
Medtem ko je bilo prej na trgu veliko 
voska, ki so ga prodajali v glavnem za
sebni čebelarji, pa se je z modernizacijo 
te panoge povpraševanje po satnicah ze
lo hitro povečevalo, poleg tega pa je za
čelo vse bolj množično uporabljanje stro
jev pri točenju medu zahtevati trdnejši 
material, kot so satniki z voščenimi sat- 
nicami. Na svetovnih čebelarskih razsta
vah nastopa vse več proizvajalcev, ki ne 
razstavljajo samo plastičnih satnic in 
polizdelanega satja, temveč tudi kom
paktne plastične satnike in panje iz po
dobnega materiala.

Tudi pri nas v Jugoslaviji, pravzaprav 
v Beogradu, je začel neki proizvajalec iz
delovati posebne plastične satnice, zato 
utegne biti za naše čebelarje zanimivo, 
če jih seznanimo z nekaterimi izkušnja
mi, ki so si jih s tem materialom prido
bili čebelarji v drugih državah. Pri pisa
nju tega članka smo si pomagali s član
ki dr. K. Weissa z zahodnonemškega in
štituta v Erlangnu.

Dr. Weiss je več let preskušal različne 
vrste plastičnih satnic in polizdelanega 
satja nemških in ameriških proizvajal
cev.

PRVI POSKUSI S PLASTIČNIMI 
SATNICAMI

V tridesetih letih tega stoletja je neko 
nemško podjetje začelo poskusno izde
lovati aluminijske satnice, ki so bile pre
vlečene s tenko plastjo voska, zato da 
jih čebele rajši sprejemale. Iz nezna
nih vzrokov pa se je ta  proizvodnja ne
hala, še preden se je bila dobro začela. 
Najbrž je bil tak ra t aluminij dražji od 
voska ali pa je Hitler potreboval alum i
nij za izdelovanje letal. Kakorkoli že, 
znano nam je le to, da se je bil podoben 
poskus z alum inijastim i satnicami ravno 
tako neuspešno končal že prej v ZDA, 
nekje okrog 1922. do 1924. leta.

Ko se je začela plastika po drugi sve
tovni vojni na široko uporabljati, so v 
Zahodni Nemčiji pri prvem poskusu iz
delali plastični sat z docela izdelanimi 
celicami. Izdelali so ga po dragem po
stopku, po katerem delajo, na primer, k i
pe. Izumitelj je bil Franc Osterholzer, ki 
je tak rat delal v Erlangnu. Ta plastični

sat je pri uporabi pokazal vrsto pom anj
kljivosti, tako da je zanim anje za to za
misel hitro uplahnilo. Resda so v te sate, 
če so stali v medišču, čebele spravljale 
med, vendar pa je bilo potem odpiranje 
celic prava muka. Medni pokrovčki so 
bili ravni ali celo uleknjeni, tako da jih 
ni bilo mogoče snemati z nožem ali vi
licami, kot je v navadi. Pokrovčke je bi
lo treba vrtati, da se je med lahko izto
čil. Čeprav je matica v plodišču brez te
žav zalegala v plastično satje, se je v 
njem  razvila le sem ter tja  kakšna larva 
in se izlegla v čebelo. Zalega se je nor
malno razvijala, samo če so bile celice 
prevlečene s tenko plastjo voska, to pa 
je bilo tak rat težko narediti. Nepraktič
no je bilo tudi čiščenje takšnega satja od 
ostankov kokonov, potem ko se je v njem 
izleglo več rodov čebel. Celice so posta
jale ožje in neprim erne za zalego. Po
vrhu je bila plastika, iz katere je bil iz
delan sat, krhka in se je rada lomila.

Po tem neuspehu s plastičnim satjem, 
je zadeva nekaj časa mirovala, dokler 
niso začeli v ZDA uporabljati plastične 
folije za ojačevanje satnic. Plastiko so 
prešali, tako da je dobila obliko satnice, 
potem pa so nanjo nanašali voščen film, 
s katerim  so oblikovali šesterokotna ce
lična dna. Ta izum se je izkazal za uspeš
nega in Dadantovo podjetje je že v se
demdesetih letih prodalo polovico svojih 
satnic v takšni obliki. Nekaj pozneje so 
podobno tehnologijo vpeljali v Angliji.

K adar takšno satje ostari, se plastika 
pri topljenju pokvari, tako da jo je le 
težko mogoče spet uporabiti. Staro satje 
se da s satnice sneti tudi potem, ko je 
nekaj časa spravljeno v zmrzovalniku, 
vendar hkrati snamemo tudi voščeni 
film, takšnih satnic pa čebele ne m ara
jo spet sprejeti.

»WolfSää

Plastična armirana satnica se vstavi v 
utor plastičnega satnika. Tako odpade 
žičenje in vtiranje, ki je potrebno pri 

satnici iz voska. (Francija)



POSKUSI Z RAZLIČNIMI
VRSTAMI PLASTIČNEGA SATJA 

IN SATNIC. POLIZDELANO 
PLASTIČNO SATJE

Kljub začetnim neuspehom zamisel o 
izdelovanju plastičnega satja ni popol
noma zamrla. Inštitu t v Erlangnu je po
skušal izdelovati satnice in satje iz no
vih plastičnih materialov, kakor hitro so 
prihajali na trg. Tudi ti poskusi so se 
zelo pogosto končali z neuspehom, ker 
se podjetja, ki so se lotevala izdelave, 
niso držale napotkov inštituta.

Napredek je nastopil, ko je v šestdese
tih letih čebelar novator Mathias Schmit 
izdelal sat s polovično višino celic, ki ni 
potreboval lesenega satnika. Distančniki 
so se pritrjevali naravnost na sat in po
tem so takega lahko postavili v panj 
med druge satnike. Prvi praktični po
skusi so pokazali vrsto pomanjkljivosti. 
Ker sat ni bil prevlečen z voščeno plast
jo, so čebele celice le nerade dodelova- 
le, razen kadar je šlo za naravne roje. 
Vendar pa tudi v takem, od čebel dode
lanem polizdelanem satu zalega ni bila 
strnjena, čeprav je matica zalegala v vse 
celice. Kakovostna zalega se je razvila 
šele potem, ko se je sat dalj časa upo
rabljal za zaleganje (v drugi ali tretji 
generaciji zalege).

Polizdelano satje se je precej bolje iz
kazalo v medišču, saj so ga čebele nor
malno dodelovale, vanj spravljale med 
in ga pokrivale. Pri odkrivanju ni bilo 
težav in satje se pri točenju ni poškodo
valo.

Ta vrsta sata je bila vendarle korak 
naprej. N adaljnji poskusi so pokazali, da 
tudi z zalego ni težav, če so celice pre
vlečene z voščeno plastjo. Potem so iz
delovalcu predlagali, naj poskusi še z dru
gimi vrstam i plastike; tako so ugotovili, 
da vse plastike niso primerne, pa tudi, 
da za vse pomanjkljivosti ni kriv samo 
material. Takoj so posumili, da utegne 
biti eden od vzrokov za neuspehe pri 
plastičnem satju elektrostatični efekt pla
stike. Odpravili so ga z nanašanjem  vo
ščene plasti na celice plastičnega sata. 
Kljub temu se je satje v panju krivilo 
in zato ni bilo na obeh straneh enako
merno dodelano. Zaradi tega ni bilo pri
merno za zalego in tudi čebelarjem je 
delalo težave.

Potem so leta 1970 v ZDA spet dali v 
promet polizdelano plastično satje, ki ga 
čebelarji uspešno uporabljajo, vendar sa
mo v medišču.

PLASTIČNE SATNICE STAPLA
Leta 1977 je začelo reklam irati svoje 

plastične satnice podjetje Stapla iz Ros-

bacha pri Frankfurtu, inštitut pa jih je 
preskusil leta 1978. Na prvi pogled so vi
deti kot voščene, le da so debelejše, ve
likost celic pa je med celicami čebel de
lavk in trotovskimi celicami. Na te pla
stične satnice nanašajo vosek z razpršil- 
nikom. Treba jih je vpenjati v lesene 
ali plastične satnike.

Čebele so na teh satnicah gradile satje 
tako kot na Schmitovih polizdelanih satih. 
Satje Stapla se je v lesenih satnicah k ri
vilo na eno stran, tako da so čebele na 
izbočeni strani odgrizovale voščene celi
ce in je niso uporabljale za zalego. Na 
takšnem satju so čebele normalno pre
zimovale, le spomladi so se iz nekaterih 
povečanih celic, iz katerih je bilo pri
čakovati delavke, polegli troti.

SATNICE ARNABA

Na kongresu v Atenah leta 1979 je dr. 
Weiss prvikrat videl plastične satnice, 
ki jih izdeluje podjetje A rnaba s Hava
jev. V nasprotju s satnicami Stapla im a
jo te normalno velike celice delavk brez 
opazno nanesene voščene plasti. Naprav
ljene so tako, da jih je mogoče takoj 
vstaviti v LR satnike. Leta 1980 so jih v 
Erlangnu uporabili za naravni roj, in ta 
je dovršeno dogradil celice. Zalega je bi
la takšna kot na satju iz voščenih sat- 
nic. Svoj nagon po graditvi trotovskih 
celic so debele zadovoljile na gradilnem 
satniku. Med poletnimi pregledi je bilo 
komajda mogoče opaziti razliko med sat
jem, izdelanem na voščenih in plastič
nih satnicah.

PRIMERJAVA MED PLASTIČNIMI
SATNICAMI ARNABA IN STAPLA

Demonstracijski poskus s tema vrsta
ma plastičnih satnic so v inštitutu iz
vedli leta 1980, tako da so jih postavili 
v dva steklena opazovalna panja z dve
ma satnikoma enim nad drugim, in siter 
so v vsakega postavili po eno satnico 
Stapla in Arnaba, le da je bila v enem 
panju prva spodaj in druga zgoraj, v 
drugem pa narobe. V vsak panj so stresli 
enako količino čebel in jih potem inten
zivno hranili, ker so poskus opravljali v 
hladnem vremenu. Čebele so zgradile ce
lice v obeh panjih. Na satnicah Arnaba 
je bila zalega zelo dobro pokrita, ne gle
de na to ali je stal sat zgoraj ali spodaj, 
na satnicah Stapla pa je bilo na zgornji 
satnici nekaj malega zalege (čebel in 
trotov), na spodnji pa nič. Pozneje je iz
ginila vsa zalega.

Kaže, da so bile vzrok za slabo uspeš
nost nemških plastičnih satnic Stapla več-



Plastika prodira tudi na področje vzreje 
matic

je celice. Upanje izdelovalca, da se bo
do iz takih celic izlegale večje čebele, se 
ni izpolnilo.

PLASTIČNE SATNICE PIERCO

Pozno poleti leta 1980 je dobil inštitut 
vzorce plastičnih satnic tovarne Pierco 
iz Kalifornije. Zanje lesen satnik ni po
treben, ker sta satnica in satnik celota. V 
nasprotju s plastičnimi satnicami Arna- 
ba so satnice Pierco prekrite s tenko 
plastjo voska. Pozneje je začela tovarna 
izdelovati tudi plastične satnike s satni
cami brez voščene plasti. Na satnike s 
plastičnimi satnicami Pierco so v inšti
tutu postavili narejeni roj. Vedenje čebel 
je bilo normalno. Zgradile so vse celice 
in gojile zalego. Družine na satju Arna- 
ba in Pierco so uspešno prezimile. Med 
njim i in družinami, ki so imele v panju 
satje na voščenih satnicah, ni bilo raz
like, kot so pokazali poskusi, opravljeni 
leta 1982.

ZADNJI POSKUSI S PLASTIČNIMI 
SATNICAMI IN SATJEM

Leta 1982 so nadaljevali poskuse s sat
nicami A rnaba in Pierco ter Schmitovim 
polizdelanim satom, poleg tega pa so 
preskušali še polizdelani kompaktni sat 
s plastičnim satnikom iz Izraela. Tako 
kot pri prejšnjih vrstah so čebele dogra
dile tudi izraelski sat, ko so ga postavili 
med dva satnika s plastičnimi stranicami 
Pierco. Tudi v tem satniku so čebele nor
malno gojile zalego.

PROBLEM ClSCENJA STAREGA 
PLASTIČNEGA SATJA

Čebelar mora zam enjati satje, kadar 
postane črno, ker se celice, potem ko se 
iz njih poleže nekaj generacij čebel, za
radi ostankov kokonov zožijo. Čebelje 
družine v naravi ne ostanejo na istem 
satju  več desetletij, temveč si zgradijo 
novo gnezdo. Opuščeno staro satje uniči 
voščena vešča, in če se v isto bivališče 
nastani nov roj, si zgradi svoje satje.

Zaradi tega je treba tudi plastične sate 
in satnice občasno očistiti. Vrela voda, 
tudi če jo plastika prenese, ni dobra, ker 
celic ne očisti. Kot najboljši način za 
odstranjevanje ostankov kokonov iz ce
lic se je izkazal postopek, pri katerem 
potopimo satje za nekaj ur v 3-odstotni 
lug. Tako da se ostanki v celicah od
luščijo od sten in jih potem zlahka spe
remo z močnim curkom vode. Tako oči
ščeno plastično satje čebele rade volje 
spet sprejm ejo in ga dograjujejo. Zal 
pa tako dobljeni vosek ni prim eren za 
ponovno uporabo. Tej škodi so se posku
šali ogniti, tako da so satje potapljali 
najprej v vrelo vodo, da bi dobili vosek, 
vendar pa s tem niso veliko dosegli. Do
sti bolje je bilo vosek ostrgati z lopatico. 
Tako očiščeno satnico lahko spet postavi
mo v panj, da jo čebele izdelajo. Samo 
polizdelano satje je treba potapljati v al
kalno raztopino, če ga hočemo očistiti. 
Inštitu t je nadalje pripomnil, da nima iz
kušenj z izredno starim  satjem  na plasti
ki. Vosek, ki ga dobimo s strganjem, lah
ko normalno pretopimo.

UGOTOVITVE, KI SO JIH  POTRDILI 
TI POSKUSI

Za zdaj je inštitut iz Erlangna ugoto
vil, da čebele sprejem ajo plastične satni
ce in polizdelano satje in jih dograjujejo.
V takem satju  gojijo zalego ravno tako 
kakor v satju  iz čistega voska. To velja 
še zlasti za satnice A rnaba in Pierco in 
izraelske polizdelane kompaktne sate s 
satniki.

Čebele so zmožne ločevati med plasti
ko in čebeljim voskom: če je satnik z vo
ščeno satnico na eni strani zalege, na dru
gi pa plastična satnica, bo močna čebe
lja družina zgradila najprej voščeno sat
nico. Nasploh se zdi, da čebelje družine, 
ki so navajene na voščene satnice, nerade 
sprejem ajo dodane plastične. Narobe pa 
narejeni ali naravni roji, če jih damo ta
koj samo na plastične satnice, te sprej
mejo ravno tako kot voščene. Ce stre
semo roje na mešane plastične in vošče- 
nene satnice, bodo zmeraj najprej dogra
dili slednje. Plastične satnice je treba do



dajati postopoma, in to v glavnem nareje, 
nim rojem. Potem ko je plastična satnica 
dograjena in se je v takem satu zvalila 
zalega, ga čebele uporabljajo ravno tako 
kot voščene. Satje, zgrajeno na plastičnih 
satnicah, je težje, zato pa je stabilnejše. 
Na primer, voščena satnica za Zanderjev 
satnik tehta 79 g, medtem ko tehta satni
ca A rnaba 164 g. Tako torej v panj s tre
mi nakladami dodamo 2,3 kg dodatne teže.

Plastika, ki se uporablja za izdelova
nje satnic Stapla in Schmitovih polizde- 
lanih satov, je polipropilen, medtem ko 
so satnice Arnaba in Pierco izdelane iz 
polistirola, ki je odpornejši proti udarcem 
in se manj obrabi, čeprav  sta za čebele 
oba m ateriala sprejemljiva, so celo pri 
istem osnovnem m aterialu opazili razli
ke, kadar je bil pridobljen iz različnih 
surovin.

Značilno je, da so se satnice Arnaba 
uspešno izkazale, ne da bi bile prevleče
ne s čebeljim voskom, medtem ko je bil 
vosek pri drugih vrstah plastičnih sat
nic in polizdelanih satov potreben. Še po
sebej, kadar so jih uporabljali za gojenje 
zalege. Ni ugotovljeno, ali nastaja ta raz
lika zaradi tipa plastike ali tehnoloških 
podrobnosti pri izdelavi. Sicer je edina 
pomembnejša stvar, po kateri se satnice 
Arnaba ločijo od drugih, komaj opazna 
hrapavost celičnega dna.

Uporaba plastičnih satnic in polizde- 
lanega satja naj bi zboljšala higieno sat
nikov s satjem. Potem ko odvzamemo sta
ro satje, lahko plastične satnice brez težav 
dezinficiramo in tako odstranimo spore 
Noseme apis. Satnice razkužimo v pari 
ocetne kisline ali pa tako, da jih potopi
mo v vrelo vodo. Večji problem so spore 
hude gnilobe, ker morajo čebelarji obvez
no sežgati satnike z okuženim satjem  in 
začeti na novo z neokuženim. Tako ima
jo večjo finančno izgubo, ker je plastič
no satje dražje. Temu se lahko izogne
jo, če potem, ko odstranijo vosek s teh 
satnic, satnike dezinficiramo v 5-odstot- 
nem lugu. To je v skladu z nemškimi 
predpisi o dezinfekciji opreme, okužene 
s sporami hude gnilobe.

Do takrat, ko smo začeli pisati ta  čla
nek, v Zahodni Nemčiji ni bilo drugih 
vrst plastičnih satnic ali polizdelanih sa
tov, vendar pa je upati, da bodo na trg 
kmalu prišli še drugi taki izdelki, ki bo
do sprejem ljivi za čebele. Satnice bi se 
morale izdelovati v večjih ploščah, ki bi

jih bilo mogoče rezati po želji, ker ima
jo v Nemčiji satniki različne dimenzije. 
Kosi teh satnic bi se vpenjali v lesene 
satnike ali pa bi bilo treba sprejeti pla
stične satnike. Na koncu nemški viri do
dajajo, da se to že pripravlja.

OBETI ZA PRIHODNOST

Plastično satje in satnice niso več nova 
in nepreskušena zamisel. Že se vidi, da 
prihranijo  nekaj časa, ker jih ni treba 
zažičevati. Ker so sati s plastičnimi sat- 
nicami zelo močni, skorajda ni nevar
nosti, da bi se pri točenju zlomili, pa če
tudi točimo goste medove. Satnice je mo
goče zlahka očistiti in sterilizirati, vosek 
pa normalno uporabljati. Poleg tega lah
ko tako satje uporabljamo vrsto let, tako 
da se s tem povrnejo večji začetni finanč
ni stroški.

Kaže, da bomo v bližnji prihodnosti ku
povali panje s satniki, v katere bodo že 
vdelane plastične satnice ali delno pla
stično satje, ki bo nem ara trajnejše od 
panjev.

In kako daleč smo s tem pri nas v Ju 
goslaviji?

Kolikor je znano, je pri nas, če izvza
memo enega samega proizvajalca plastič
nih satnic, sestavljenih iz dveh delov, v 
uporabi še zmeraj samo voščena satnica.

Jugoslovanskih plastičnih satnic ni tre
ba prekrivati s plastjo voska, zato da bi 
čebele na njih gradile satje. Tako kakor 
pri drugih vrstah plastičnih satnic pa se 
jel;udi pri teh pokazalo, da čebele, če lah
ko izbirajo, raje gradijo satje na vošče
nih satnicah.

Sprva je bila plastika, ki so jo uporab
ljali za izdelovanje satnic, pretoga, zdaj 
pa so na voljo že boljši m ateriali. Način, 
kako je nosilec patenta in izdelovalec iz
deloval stranici plastične satnice, ni kil 
prim eren, zato so ga opustili in zdaj iz
delujejo stranici v obliki plošč, ki se 
vstavljajo v satnik podobno kot klasične 
voščene satnice.

Zato da bo ta  izdelek prešel v splošno 
uporabo in  popolnoma upravičil svojo ce
no, je treba rešiti problem, kako spojiti 
obe plošči, tako da bo zažičevanje popol
noma nepotrebno.

Po člankih, objavljenih v Die Biene 
9/1984, pripravil in komentiral 
dr. Jovan Kulinčevič

Prevedla Mojca Mihelič



ČEBELARSKI PREDAVATELJI IN NJIHOVI PROBLEMI
P R O F . EDI SEN EG AČ N IK

Slovenska čebelarska organizacija 
je s svojim  že skoraj stoletnim  vztraj
nim delom spravila naše čebelarstvo 
na raven, ki nič pe zaostaja za 
sodobnim in naprednim razvojem dru
god. To je bilo mogoče le  zaradi izred
ne delavnosti in dobre volje naših če
belarjev, ki so si vselej želeli izobraz
be in jih niti najmanj niso m otile ali 
ovirale različne težave in utesnjenosti, 
ki jih je prinašal čas. Zadnja leta niti 
om ejevalni stabilizacijski ukrepi niso 
kaj prida ovirali naše poti k napredku.

Naša čebelarska organizacija takega 
uspeha ni dosegla samo s pisano čebe
larsko besedo, za katero je vneto skr
bela v svojem  listu Slovenski čebelar 
in tako širila čebelarsko prosveto, in  
z izdajanjem različne strokovne litera
ture, s katero je vzdigovala strokovno 
raven naših čebelarjev. Za to, da smo 
danes postali napredni čebelarji, im a
jo precejšnjo zaslugo tudi številni pre
davatelji, ki so zavzeto skrbeli, da se 
je čebelarska prosveta širila po vsej 
naši deželi in dosegla tudi najbolj od
ročne in odmaknjene kraje. Predava
telji so živa vez med organizacijo in 
čebelarji na terenu. Imeli smo res pra
vo srečo, da je bilo med nosilci in raz- 
širjevalci čebelarskega znanja največ 
učiteljev, ki so znali kot pedagogi svo
je čebelarsko znanje toliko bolj nazor
no približati ukaželjnim  čebelarjem.

Naša čebelarska organizacija in nje
no vodstvo sta im ela od zmeraj za 
svojo prvo dolžnost skrbeti za dober 
predavateljski kader. Ce prelistujemo 
stare letnike Slovenskega čebelarja, v i
dimo v  skoraj vsaki številki razpored 
načrtovanih predavanj po vsej S love
niji. Predavanja so bila ob nedeljah  
in so se vrstila kar naprej. Zanje je 
vladalo med čebelarji izredno zanima
nje. Predavatelji so bili takrat veči
noma znani in ugledni čebelarji in 
srečanja z njimi so bila prav gotovo 
dogodek za vsakega čebelarja. Naj

omenimo na tem  m estu poleg znane
ga učitelja Jurančiča še našega Žnider
šiča, Bukovca in  še koga. Ob živi slo
venski besedi se je takrat krepila tudi 
naša narodna zavest, zlasti pred prvo 
svetovno vojno. Ker ni bilo na voljo do
volj predavateljev, so že takrat prire
jali predavanja le v večjih  krajih, kjer 
se je zbralo včasih tudi po sto in še 
več čebelarjev. Tik pred zadnjo vojno 
je postalo vprašanje naših predavate
ljev pravi pravcati problem. Zato je 
tedanje Slovensko čebelarsko društvo 
pripravilo posebne tečaje za predava
telje. Ti so potem  pred komisijo, ki so 
jo sestavljali naši vidni čebelarski 
strokovnjaki, opravljali izredno zah
tevne izpite. Zato pa smo dobili nekaj 
odličnih mladih čebelarskih učiteljev  
in seveda tudi predavateljev, ki so s 
svojo dejavnostjo nadvse koristili na
ši čebelarski organizaciji, zlasti po 
končani vojni. Takrat je bilo sloven
sko čebelarstvo v  pravcatem razsulu 
in  je naravnost kričalo po obnovi. Na 
srečo je bilo med tem i novim i čebe
larskimi predavatelji spet največ po
klicnih učiteljev, ki so potem  kot pisci 
ali predavatelji pomagali obnavljati 
naše čebelarstvo. Tudi njim gre zaslu
ga za to, da smo dosegli danes tako 
zavidljivo čebelarsko raven. Zal pa da
nes teh ljudi ni več, drug za drugim  
so odšli, za njim i pa je ostala boleča 
praznina. Danes bi lahko na prste pre
šteli naše še živeče predavatelje, sicer 
pa večinom a m arljivo sodelujejo tudi 
pri Slovenskem  čebelarju.

Tega bolečega problema se dobro za
veda tudi naša zveza. Letos je že dru
gič sklicala na posebno posvetovanje 
vse predavatelje in  sodelavce S loven
skega čebelarja, da bi se pogovorili o 
nadaljnjem  delu, predvsem  o predava
njih, tečajih in člankih v  Slovenskem  
čebelarju. Ker zveza ni m ogla ugoditi 
željam vseh čebelarskih društev gle
de predavanj, so posamezna čebelar-



Tečaja za vzrejo 
matic v Vzrejnem 
centru ZČDS so se 

udeležili tudi 
čebelarji iz 

Hrvaške. To pa 
kaže na to, da so 
praktični tečaji 

za čebelarje zelo 
potrebni in 

koristni

ska društva sama poskrbela za svoje  
predavatelje. Tako imajo danes neka
tera društva oziroma m edobčinske če
belarske zveze, denimo Celje, Maribor, 
Murska Sobota in  še kako društvo, na 
voljo že nekaj svojih, dobro usposob
ljenih predavateljev. Ti skrbe za stro
kovno izobraževanje v svojih okoliših. 
Iz poročil teh predavateljev lahko v i
dimo, da na njihovem  področju ni če
belarske družine, ki ne bi im ela vsaj 
enega predavanja na leto. Marsikatero 
čebelarsko društvo pa poskrbi tudi za 
več predavanj, če tako želijo čebelar
ji. Danes res ni nobenega čebelarske
ga društva, ki ne bi v  zim skem  času 
priredilo vsaj enega predavanja. Pri 
tem  gotovo prednjači ljubljansko če
belarsko društvo, ki prireja vsako 
leto pozimi kar po več predavanj. Vsa 
ta predavanja pa imajo neko pomanj
kljivost; vsa so bolj ali manj teoretič
na, praktičnih predavanj ob kakem  
čebelnjaku pa je le malo. Res je, da 
v zimskih m esecih takih predavanj 
ni mogoče im eti, lahko pa bi jih na
črtovali za pomladne dni.

Zveza čebelarskih društev prireja 
s sodelovanjem  predavateljev vsako 
leto še tečaje za začetnike. Vselej se 
jih udeleži kar precejšnje število m la
dih čebelarjev, to pa kaže, da nam za 
čebelarski naraščaj ni treba biti v  skr
beh. Prav tako imamo na m nogih os
novnih šolah čebelarske krožke, ki tu
di mnogo obetajo. Tu so prevzeli m en
torsko vlogo izkušeni čebelarji, med

njimi tudi predavatelji. Na posebnih  
tečajih za bolezenske izvedence se je, 
spet ob sodelovanju naših predavate
ljev, in seveda, veterinarjev, usposo
bilo toliko čebelarskih preglednikov, 
da naša čebelarska društva zdaj niso 
v zadregi zanje. Vsako društvo ima po 
enega, dva ali celo več preglednikov.

Zveza čebelarskih društev danes ni
ma dovolj sredstev, da bi sama finan
cirala vso to dejavnost, zlasti preda
vanja pri različnih društvih na tere
nu; zato morajo poskrbeti društva za 
predavatelje sama in jih tudi plačati. 
Omenimo še, da vabijo naše predava
telje na predavanja v  sosedne repub
like in tudi zamejstvo. Tako so im eli 
naši predavatelji seminar za čebelarje 
na Tržaškem, sodelovali so na sreča
nju italijanskih in avstrijskih čebelar
jev, večkrat pa so pohiteli tudi med 
naše koroške čebelarje onstran Kara
vank.

Predavatelji se izobražujejo sami. 
Na voljo imajo vse tuje čebelarske li
ste in revije, da lahko skledijo razvoju 
sodobne čebelarske znanosti. Seveda  
so vsi tudi izkušeni čebelarji praktiki. 
Zato lahko uspešno povezujejo teore
tično znanje s praktičnim, s tem  pa 
napredujejo tudi kot predavatelji. Pri 
tem  delu pa jih  tare pomanjkanje raz
ličnih ponazoril, ki bi jim  precej olaj
šala delo. V m islih imamo predvsem  
sodobne film e, ki prikazujejo življe
nje čebel, čebelarska opravila in  zla
sti sodobno tehnologijo. Res pa nas je



podprlo podjetje M edex in nam naba
vilo nemški film  o varoi. Z njim je na
pravilo velikansko uslugo vsem u jugo
slovanskem u čebelarstvu, saj je poskr
belo tudi za film ske kopije v  srbohrva
ščini, tako da zdaj neprestano kroži
jo po vsej Jugoslaviji. Upamo, da Me
dex ne bo pozabil na naše želje in bo 
nabavil še kakšen film . Pokazal je tudi 
izreden posluh pri opremi pionirskih 
krožkov na različnih šolah. V tej sti
ski smo si začeli pomagati čebelarji 
tudi sami. Marsikdo se ukvarja s sne
m anjem barvnih diapozitivov iz živ
ljenja čebel. Najuspešnejši pri tem  
je naš znani predavatelj, ing. Franček

Sivic, ki je pripravil diapozitive z vseh 
področij čebelarskega udejstvovanja. 
Naravnost mojstrsko papravljeni pos
netki v  čudovitih barvah so dobili tu 
di mednarodno priznanje na dveh sve
tovnih čebelarskih kongresih: pred ne
kaj leti v  M ehiki in letos oktobra na 
Japonskem. N jegove diapozitive si je 
nabavila že večina čebelarskih dru
štev in tudi nekateri posamezniki. N a
ša predavanja so zdaj, ko lahko pred
vajamo te diapozitive, mnogo bolj pri
vlačna in  zanimiva. Tako je deloma 
odpravljena ena najhujših težav pri 
delu naših predavateljev.

PROSLAVA 50. OBLETNICE USTANOVITVE ZAVODA ZA 
BIOLOGIJO IN PATOLOGIJO RIB IN ČEBEL

Veterinarska fakulteta v Zagrebu bo 
leta 1986 proslavila 50. obletnico ustano
vitve Zavoda za biologijo in patologijo 
rib in čebel, prve znanstvene in pedago
ške organizacijske enote za bolezni rib 
in čebel v naši državi in ene prvih na 
Balkanu in svetu. Zavod je tako zgodo
vinsko kakor po uspešnosti ena izmed 
naših najpomembnejših fakultetnih usta
nov in dobro znan domači in tuji znan
stveni javnosti.

Ustanovitelj in več kot 30 let tudi pred
stojnik zavoda je bil Ivo Tomašec. Pod 
njegovim vodstvom si je zavod pridobil 
velik ugled v našem veterinarstvu, r i
bištvu in čebelarstvu, veljavo pa mu 
priznavajo tudi podbne ustanove v tujini 
in različne mednarodne organizacije. Svo
jo dejavnost je nenehoma širil in zdaj 
uspešno sodeluje z gospodarstvom, znan
stvenimi ustanovami v tujini in m edna
rodnimi organizacijami, s tem pa u trjuje 
tudi ugled zagrebške fakultete, stroke in 
sploh naše znanosti.

V zavodu so napisali čez 600 znanstve
nih, strokovnih in drugih del, ki so jih v 
našem in več tu jih  jezikih objavili do
mači in nekateri tuji časniki in publika
cije. Več starost jugoslovanske vede o rib
jih in čebeljih boleznih ter ribogojstvu

je svoje doktorske disertacije izdelalo na 
zavodu ali pod vodstvom njegovih članov. 
Na zavodu so pripravili prvi podiplomski 
študij ribogojstva, kasneje pa tudi ribjih 
in čebeljih bolezni v Jugoslaviji, in  kon
čala ga je vrsta naših znanih strokovnja
kov. V ustanovi se je specializiralo deset 
tujih strokovnjakov, redno pa ga obisku
jejo najslovitejši svetovni znanstveniki 
s teh področij. Poleg tega si tukaj poglab
ljajo svoje znanje številni naši veteri
narji.

Zavod bo svojo 50. obletnico praznoval 
z naslednjimi prireditvam i:

1. Ob svečani obletnici bodo na vete
rinarski fakulteti odkrili spominsko plo
ščo ustanovitelju in najpomembnejšemu 
članu zavoda, akademiku Tomašcu.

2. Priredili bodo mednarodni simpozij 
o ribjih boleznih z naslovom: Ihtiopato- 
logija v akvakulturi.

3. Priredili bodo mednarodni simpozij 
o boleznih čebel z naslovom: Zdravstve
na zaščita čebel.

4. Izdali bodo bibliografiji del zavoda 
in veterinarske fakultete o biologiji in pa
tologiji rib in čebel.

Predsednik iniciativnega odbora 
za proslavo: 

prof. dr. Nikola Fijan

MALI OGLAS
Avtobus 3500 AS primeren za čebelnjak — sicer za prevoz konj — pro

damo. Informacije na tel.: 315 522/int. 25 od 8.— 14. ure.
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Na 3C. kongresu APIMONDIE, ki je bil od 10. do 16. 10. 1985 v Nagoyi na Japon
skem, je hp Medex kot edina jugoslovanska organizacija prejel najvišje priznanje, 
zlato medaljo za svoje izdelke apiterapije. Najvišje priznanje je plod skupnih pri
zadevanj hp Medexa in njegovih organiziranih čebelarjev, potrditev, da je naša 

usmeritev pravilna, in spodbuda za še boljše delo.



ZARADI SLABŠIH RAZMER NE BOMO NEHALI ČEBELARITI

Minulo leto 1985 je bilo za nekatere če
belarja v Sloveniji usodno. Zaradi varooze 
so izgubili veliko družin, čebelja paša pa 
je bila na nekaterih področjih Slovenije 
zelo skromna, tako da niso praktično vso 
sezono nič točili. Veliko bolje so jo »od
nesli-« čebelarji, ki so vozili čebele na 
repično, akacijevo in sončnično pašo. 
Lahko trdim, da je bilo minulo leto za 
nekatere čebelarje v ožji domovini tako 
slabo kot morda že 20 let ne, za dobršen 
del čebelarjev, ki so imeli močne družine 
in so vozili na več paš v druge republike, 
pa je bila letina dobra. Moja ugotovitev 
temelji na količini medu, ki smo ga do
bili z organizirano pridelavo, saj smo 
plan v celoti izpolnili, seveda pa ne sme
mo pozabiti, da ima naša organizacija 
organizirane čebelarje širom Jugoslavije.

Ponekod v Makedoniji in Vojvodini je 
bil pridelek medu rekorden, zato se mo
ramo še bolj kot v preteklih letih truditi 
za čim večji donos vseh čebeljih p ri
delkov. Organiziranim čebelarjem pripo
ročamo, naj skrbno zdravijo vse družine 
proti varoozi in bolje kontrolirajo zdrav
stveno stanje čebeljih družin, saj je vse 
več primerov hude čebelje gnilobe in 
drugih čebeljih bolezni.

Naša DO bo zagotovila organiziranim 
čebelarjem brezplačno veterinarsko služ
bo, zdravila za zatiranje varoe pa bodo 
dobili po regresirani ceni in lahko jih 
bodo odplačali z oddajo čebeljih pridel
kov med letom. Oskrba čebelarjev s 
sladkorjem je bila v letu 1985 odlična. 
Vsi organizirani čebelarji so si lahko 
oskrbeli zadostne količine sladkorja po 
ugodni ceni. Vso sezono so lahko kupo- 
vzali tudi odbrane matice. Posebej bi rad 
spet poudaril, da bi morali čebelarji za
radi varoe pogosteje m enjati matice. Prav 
bi bilo, da bi čebelar, ki mu je do ren 
tabilnega pridobivanja čebeljih pridelkov, 
m enjal matice vsako drugo leto.

Kot je znano, smo se skupaj z Zvezo 
čebelarskih društev Slovenije in Km etij
skim inštitutom  Slovenije lotili selekcije 
matic. Dosežki v minulem letu so še zelo 
skromni, in sicer iz objektivnih in sub
jektivnih vzrokov, stroški pa zelo veliki, 
saj je samo naša DO prispevala čez 150 
starih milijonov. Po dolgoletnih prepriče
vanjih in »bojih« z nekaterim i dejavniki 
nam  je slednjič uspelo, da je dobilo če
belarstvo enakovredno mesto v živinorej

ski in km etijski dejavnosti. Živinorejska 
poslovna skupnost Slovenije bo imela 
odslej tudi odbor za čebelarstvo.

Čebelarstvo kot posebna gospodarska 
dejavnost je šele sedaj postalo enakovre
den član v km etijskih dejavnostih, vklju
čitev v živinorejsko poslovno skupnost 
Slovenije in družbeni načrt občine pa 
nam daje pravno podlago za pridobitev 
finančnih sredstev, ki se stekajo v sklad 
za pospeševanje osnovne kmetijske de
javnosti v občini, mestu in republiki.

Naša DO bo zelo aktivno delovala po
vsod, kjer se odloča o delitvi sredstev za 
kmetijsko proizvodnjo. Posebej je treba 
poudariti, da smo, zdaj ko je postalo če
belarstvo km etijska dejavnost, dobili tudi 
pravico do najem anja dolgoročnih na
menskih kreditov za povečanje pride
lovanja čebeljih pridelkov. Kakor vemo, 
znaša obrestna mera za kratkoročne kre
dite 60%>, za dolgoročne namenske kre
dite pa 42%.

Naša DO bo organiziranim čebelarjem 
tudi letos omogočala nakup panjev, to
čil, satnic in drugega čebelarskega repro- 
m ateriala na kredit po znižani 30-odstot- 
ni obrestni meri, razliko do obrestne me
re, ki jo moramo mi plačati pri banki, 
pa bomo krili iz prihodka.

Gospodarski položaj se bo, žal, še na
prej slabšal, saj doslej še nismo uresničili 
glavnih ciljev prve etape gospodarske sta
bilizacije. Prodaja čebeljih izdelkov na 
domačem trgu iz leta v leto pada, zato 
se v srednjeročnem obdobju 1986—1990 
bolj kot kdaj prej usmerjamo k izvozu 
naših izdelkov apiterapije na tu ji trg. 
Naša DO je sicer že v preteklosti posve
čala prodaji na zunanjem trgu veliko 
pozornost. Nismo pa še izkoristili vseh 
možnosti, zato je naša dolžnost, da v tem 
srednjeročnem obdobju podvojimo naš 
izvoz na konvertibilni trg. Tudi v letih 
1986—1990 bomo posvečali vso skrb in 
veliko finančnih sredstev širjenju  or
ganiziranega čebelarjenja, da bi tako 
dobili več kvalitetnih čebeljih pridelkov, 
ki bi jih lahko kot izdelke apiterapije 
prodali predvsem na tu je trge.

Vsem organiziranim čebelarjem želim  
v im enu delavcev DO hp M edex in  svo
jem  imenu uspešno leto 1986.

Glavni direktor hp Medex 
Aleš Mižigoj, dipl. oec.
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OBVESTILO POGODBENIM ČEBELARJEM HP MEDEXA

Obveščamo vse čebelarje, ki so leta 1981 sklenili s hp Medexom — DE Koope
racija pogodbo o proizvodnem sodelovanju, da je bila ta  pogodba sklenjena za dobo 
petih let, in torej z letom 1985 poteče. Po 12. členu pogodbe o proizvodnem sodelo
vanju se ta  pogodba avtomatično podaljša za nadaljnjih pet let, če je čebelar ali hp 
Medex ne odpovesta ali če se ne dogovorita o drugačni obliki sodelovanja s posebno 
pogodbo oziroma aneksom k prvotni pogodbi.

DE Kooperacija vabi tudi vse druge čebelarje, da se vključijo v eno izmed 
oblik sodelovanja (pogodbeni čebelar, čebelar — kmet zavarovanec ali Uelavec na 
domu) s hp Medexom, obenem pa želi vsem čebelarjem srečno in uspešno leto 1986.

Direktor DE Kooperacija 
Gorazd Kokalj, dipl. ing. agr.

POSPEŠEVALNA SLUŽBA V LETU 1986

Tudi letos bo čebelarska pospeševalna 
služba hp Medexa delovala predvsem na 
naslednjih področjih: opazovalna služba 
gozdnega medenja, vzreja matic, uspo
sabljanje za pridobivanje matičnega 
mlečka in druga področja pospeševanja 
čebelarstva.

Opazovalno službo gozdnega m edenja 
bomo razširili še na področja s hojevimi 
sestoji Velike in Male Kapele. Ravno ta 
ko načrtujem o postavitev novih opazo
valnih postaj v Liki, in sicer za reso, 
žepek in lipico. Postavili bomo opazo
valne panje na priznanih akacijevih pa- 
siščih v Sloveniji. Naprošamo čebelarje, 
naj nam tudi sami pošljejo pismene pred
loge za postavljanje opazovalnih postaj 
in boljše delovanje opazovalnic. V feb
ruarju  bomo predvidoma pripravili tudi 
strokovni sem inar za naše opazovalce.

Zavedajoč se pomembnosti oskrbe če
belarjev s kvalitetnim i maticami, bomo 
selekcijsko delo na tem področju še na
daljevali skupaj z ustreznimi strokovni
mi ustanovami. Zaradi velikega povpra
ševanja po kvalitetnih maticah iščemo 
nove vzrejevalce, ki imajo že izkušnje. 
Zainteresirane naprošamo, naj nam po
šljejo pismene ponudbe. Vplačila za ma
tice bomo začeli sprejem ati predvidoma v 
začetka aprila, o natančnem datumu pa 
vas bomo pravočasno obvestili v Biltenu 
hp Medexa v Slovenskem čebelarju.

V tekočem letu želimo usposobiti nove 
čebelarje za pridobivanje matičnega 
mlečka. Zato bomo spet organizirali teo
retični in praktični seminar za nove pri
delovalce. Vse zainteresirane naprošamo, 
da naj se pismeno prijavijo za teoretični 
del seminarja, ki bo predvidoma spomla
di. Ker pridobivanje matičnega mlečka 
ni odvisno od vremenskih vplivov, ne za

hteva prevažanja na pašo in je zelo pri
merno za ženske roke, postaja vse bolj 
zanimiva čebelarska dejavnost. Matični 
mleček pa ima tudi prim erno ceno.

Pospeševalna služba se ukvarja tudi z 
razvijanjem  in izboljševanjem čebelar
ske opreme (večsatna točila), standardi
zacijo sistemov za prevoz čebel na pašo, 
zdravstveno zaščito čebeljih družin in 
drugim.

Ob tej priložnosti bi radi čebelarje 
spet opozorili na pravočasno in pravilno 
uporabo zdravil proti čebeljim boleznim, 
saj bo pomlad kmalu tu. Naša stališča so 
znana. Za zatiranje varooze dopuščamo 
samo uporabo folbexa VA. Za zatiranje 
hude gnilobe čebelje zalege, ali po do
mače čebelje kuge, priznavamo samo 
metodo uničenja okuženih čebeljih d ru
žin, tako kot veleva zakon. Vsaka nestro
kovna uporaba antibiotikov v te namene 
je nedopustna in ima lahko nepredvid
ljive posledice.

Domači predpisi in zahteve tu jih  kup
cev nam nalagajo, da moramo nepopust
ljivo strogo izvajati predhodno kontrolo 
čebeljih pridelkov. Čebelje pridelke, v ka
terih bomo našli sporne ostanke raznih 
zdravil, bomo vrnili pošiljalcu in mu za
računali vse nastale stroške. Ravno tako 
bomo še naprej natančno analizirali med 
in ga razvrščali po evropsko priznanih 
merilih.

Za konec pa še to. V letu 1985 tako pri
čakovano medenje hoje se je začelo pri 
nas šele v začetku septem bra in je trajalo 
do prvega hujšega mraza sredi oktobra. 
Medila so vsa znana področja s hojo v 
Sloveniji in Gorskem Kotaru. Naša opa
zovalna postaja Iška vas pod Krimom je 
v tem razdobju registrirala dvig tehtnice 
za okrog 11 kg. Iztočeni med je bil prvo

m



vrstni hojevec. Izkušeni poznavalci gozd
nega medenja so menili, da je pozno me
denje hoje dober obet, da bo hoja dobro 
medila tudi v sezoni 1986.

S tem dobrim obetom vam želimo sreč
no in medeno 1986. leto.

Čebelarska pospeševalna služba 
Boris Slavec

BREZALKOHOLNI PROPOLIS — VRHUNSKI DOSEŽEK
V APITERAPIJI

Uporaba propolisa je zelo stara, 
poznali so jo že najmanj 300 let 
pred našim štetjem . Hitro je našel 
pot v  ljudsko medicino za zdravlje
nje gnojnih ran, opeklin, žuljev itd. 
U spehi take uporabe propolisa so 
vzbudili pozornost tudi v  sodobni 
znanosti. To naravno snov, ki jo če
bele nabirajo na različnih rastlinah, 
so pričeli raziskovati širom po svetu. 
Izsledki raziskav so pokazali, da de
luje propolis . proti bakterijam, gli
vicam in virusom. U gotovili so, da 
že v  manjših koncentracijah prepre
čuje razmnoževanje gram pozitivnih  
bakterij, v  večjih koncentracijah pa 
tudi gram negativnih bakterij. Za ze
lo  primerno se je izkazala tinktura 
oziroma alkoholni ekstrakt propolisa; 
uporablja se pri zdravljenju infekcij, 
ki jih povzročajo gram pozitivne bak
terije, na primer infekcij kože, sluz
nice ustne votline in grla in lažjih  
oblik respiratornih infekcij.

Če z alkoholnim ekstraktom pro
polisa namažemo sluznico, občutimo 
pekočo bolečino, še posebej so zanjo 
občutljivi otroci. V  M edexovem  Api-

centru smo zato pripravili poleg že 
znane alkoholne raztopine tudi 5- in 
10-odstotno raztopino propolisa brez 
alkohola; preparata sta vrhunski do
sežek v  apiterapiji. 5-odstotna razto
pina propolisa in alkohola —  Api- 
baby, je nam enjena otrokom, 10-od- 
stotna —  Apibaby super, pa odras
lim.

Rezultati biološkega testiranja na 
mikrobiološkem inštitutu ljubljanske 
m edicinske fakultete so pokazali, da 
raztopini brezalkoholnega propolisa 
uničujeta ali zavirata razmnoževa
nje številnih mikroorganizmov, ki 
povzročajo vnetja sluznic in kože, in 
pospešujeta zaraščanje in celjenje 
ran. Rezultati široko 2astavljenega  
testiranja, ki so ga opravili speciali
sti stom atologi in otorinolaringologi, 
pa so ravno tako potrdili, da razto
pini brezalkoholnega propolisa pre
prečujeta vnetja sluznic.

Raztopini propolisa brez alkohola 
priporočamo pri vneti sluznici v 
ustih, nosu in žrelu.

A. Marija Mihelič, dipl. inž.

OBVESTILO
Vse čebelarje obveščamo, da imamo na zalogi po ugodnih cenah kvalitetne AŽ 

panje, točila in električna gonila, in sicer stanejo:
— A2 panji na 10 satov 10.396,00 din/kos
— točila AT. +  LR 4S Alum. 32.262,70 din/kos
— točila A2 +  LR 4S RF. 41.091,30 din/kos
— točila DB +  LR 4S Alum. 33.807,20 din/kos
— električna gonila MKM 0922 54.855,00 din/kos
Po našem katalogu čebelarskega m ateriala lahko naročite tudi vse druge po

trebščine za žičenje in odkrivanje satja ter oskrbovanje in krm ljenje čebel.
Pismena ali osebna naročila sprejemamo v Medexu, DE Kooperacija, Mikloši

čeva 30, Ljubljana. Naročeni čebelarski m aterial plačate ob prevzemu blaga.
DE Kooperacija 

Iztok Skok
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HIGIENA ČEBELARJENJA
BRANKO RELIC

I
Z vzdrževanjem  higiene ustvarjam o  

v svojem  življenjskem  okolju ugodne 
razmere in tako zmanjšujemo nevar
nost, da bi zboleli, varujemo zdrave 
ljudi pred okužbo, preprečujemo na
stanek bolezni. Tako tudi z vzdrževa
njem  higiene pri čebelarjenju ustvar
jamo čebelam ugodnejše življenjske  
razmere, preprečujemo nevarnost bo
lezni in  s tem  povečujemo rentabil
nost čebelarjenja.

Vsak čebelar bolj ali manj natanč
no ve, da so čebele najboljši zgled za 
organizacijo dela v  družbi. Vsaka če
bela delavka opravlja od takrat, ko 
se poleže, pa do smrti različna opravi
la, kakor pač ustrezajo njeni starosti. 
M edtem ko ene čistijo celice v  satju za 
zalego in hrano (med, pelod), skrbijo 
druge za zalego, tretje gradijo satje, 
spravljajo vanj nektar in cvetni prah, 
pokrivajo med in  zalego, vzdržujejo 
čistočo v  panju in  ga varujejo pred 
napadom tujih  čebel in drugih sovraž
nikov, četrte nabirajo nektar, cvet
ni prah, propolis in vodo. Hkrati so 
čebele zelo prilagodljive, tako da lah
ko po potrebi prevzamejo tudi drugo 
delo, čeprav njihovi starosti ni nam e
njeno.

Čebelar čebelji družini na različne 
načine pomaga in ji olajšuje nekatera 
opravila, saj je to tudi v  njegovo ko
rist. Tako, na primer, spomladi očisti 
podnice panjev, zatesnjuje razpoke in  
luknje v  panjih, postavlja napajalni
ke, zato da imajo čebele vodo čim  bli
že, seli panje bliže k virom nektarja  
(na paše), zato da lahko čebele nabe
rejo čim več medu itd. Vse to čebe
ljim  družinam olajšuje delo in poma
ga povečevati njihov donos.

Kljub vsem u pa se lahko zgodi, da 
uspeh izostane in da kakšna družina

zaradi bolezni, vlage, ropanja itd. celo 
propade. Zaradi tega mora čebelar po
leg vsega, kar stori, da bi čebelam  
olajšal nekatera opravila in  bi čebelje 
družine zbrale kar največ nektarja, 
skrbeti tudi za to, da vzdržuje čebelje 
družine, čebelnjak, opremo in orodje 
v  brezhibnem redu in čistoči. Ce naj 
izpolni zahteve sodobne apitehnike in 
zadosti željam porabnikov, dobro pro
da svoje izdelke in s tem  doseže fi
nančni uspeh, pa mora skrbeti tudi za 
kakovost čebeljih pridelkov, ki jih pro
daja. Skratka, posvetiti mora vso skrb 
higieni čebelarjenja. Sicer pa mu to 
dolžnost nalaga tudi 2. odstavek 24. 
člena čebelarskega kodeksa, ki je bil 
sprejet na 9. kongresu jugoslovanskih  
čebelarjev leta 1979; v  njem  piše: »Za
radi preprečevanja bolezni vzdržuje 
čebelar čistočo v  čebelnjaku in skrbi 
za osebno higieno pri delu s čebelami.«

1. HIGIENA ČEBELARJA

Osebna higiena
Ko sem  nekoč prišel k čebelnjaku  

nekega prijatelja, sem  fanta dobil, ka
ko pregleduje čebele, oblečep kot kak 
kozmonavt, čeprav je bila tem peratu
ra zraka 30° C. Na sebi je im el gum i
jasto obleko, kakršno uporabljajo vo
jaki proti kem ičnim  bojnim strupom, 
gum ijaste rokavice in  škornje, pokrit 
pa je bil s čebelarskim  klobukom. Pot 
mu je kar lil po obrazu. Ko sem  ga 
vprašal, zakaj je tako oblečen, m i je 
odgovoril: »Saj veš, kako divje so mo
je čebele. N e morem jih pregledati, ne 
da bi me vsega popikale.« Rekel sem  
mu, da mogoče le  niso tako divje in  
da nemara on napak ravna z njimi. 
Predlagal sem  mu, naj se za kakšnih  
trideset korakov odmakne od panjev. 
Um il sem  si roke in stopil k panjem,



odprl prvega, drugega, tretjega, ne da 
bi si bil nadel vsaj čebelarski klobuk. 
Prijatelj se ni m ogel načuditi, kako da 
me ni pičila nobena čebela, čeprav sem  
bil brez klobuka in  samo v  srajci s 
kratkimi rokavi. Povedal sem  mu, da 
tako oblečen, ves moker od potu ne 
sm e hoditi k čebelam, ker čebele ne 
marajo vonja po znoju.

Pa ne le po znoju, čebele ne pre
našajo še vrste drugih vonjev, ki so 
drugačni od vonja pjihovega panja. 
Skoraj vsak čebelar ve, da bo, kadar 
mora združiti dve družini, to najlaže 
storil, če jima bo dodal enake vonja
ve (česen, žganje ipd.). Takrat se če
bele ne bodo spopadle med seboj in 
družini se bosta mirno združili.

Nekoč sem  dal nekem u mlademu  
prijatelju dve čebelji družini, ker je 
hotel čebelariti. Bil je malo »gizdalin
ski«, zmeraj urejen in odišavljen. Ko 
sem  ga čez nekaj časa vprašal, kako 
je s čebelami, je odgovoril, da dobro, 
le  divje da so. Ponudil sem se, da mu 
jih  pregledam, in  bil je za to. Ravnal 
sem  tako kot v  že opisanem primeru. 
Pičila me ni nobena čebela. Fant je 
čisto resno m islil, ko mi je rekel, da 
je tako zato, ker me čebele »poznajo«, 
saj sem  mu jih bil jaz dal. Odgovoril 
sem  mu, naj takrat, kadar gre pre
gledovat čebele, pusti vse dišave do
ma, ko pa se vrne, naj se z njimi po
liva, kolikor hoče.

Higiena obleke
Ni zadosti da je čebelar okopan, 

um it, brez duha, tudi njegova obleka 
mora biti čista in brez vonja. Dosti
krat lahko beremo, da je treba delati 
v čebelnjaku v  beli halji. To je pa
metno, ker na beli obleki najprej opa
zimo umazanijo, poleg tega pa se če
belar, kadar dela na soncu, tako oble
čen manj poti, saj bela barva odbija 
sončne žarke. Vseeno pa ni najvažnej
še, da je obleka bela, tem več da je 
čista, čeprav je res, da nekatere barve 
čebele dražijo in da mora čebelar to 
upoštevati. Pa tudi samo čistoča ni 
dovolj, obleka ne sm e im eti nobenega,

čebelam  tujega vonja, npr. po naftali
nu, parfumu, detergentu itd.

Oprema in pribor za vzdrževanje  
osebne higiene v  čebelnjaku

Čebelar lahko pride v čebelnjak čist, 
oblečen v  čisto obleko in brez vsakega  
duha, ki vznem irja čebele, vendar pa 
se med delom v  čebelnjaku maže in  
poti. Zato mora im eti pri delu s če
belami v  čebelnjaku, kar je najbolj 
nujno potrebno za vzdrževanje higie
ne; če že nima im proviziranega tuša, 
naj ima pri roki vsaj posodo za pra
nje rok in um ivanje. Za to zadoščata 
že navadno vedro, v  katerem si če
belar lahko opere roke in  se umije 
tudi po telesu, in brisača ali navadna 
čista bela krpa za brisanje. Seveda pa 
to velja le v  primeru, da so vse če
belje družine zdrave. Ce im a katera 
kakšno nalezljivo bolezen, potem si 
mora čebelar, potem  ko pregleda takš
no družino, ali če jih  je več, vsakokrat, 
ko pregleda takšno družino, roke um i
ti pod pipo ali tako, da si vodo zliva 
čez roke, vendar pa čebele do umaza
ne vode ne sm ejo im eti dostopa. Zato 
si, če si roke umivamo s polivanjem , 
za umazano vodo izkopljemo jamo, ki 
jo, dokler ne končamo pregleda vseh  
družin, začasno pokrijemo, potem  pa 
zasujemo. Kadar pregledujem o druži
no, ki je zbolela za nalezljivo bolezni
jo, moramo vsak satnik prijeti z no
vim  kosom papirja med prsti, potem  
pa te papirje sežgemo.

Nič od tega, kar smo povedali o 
osebni higieni čebelarja, ne zahteva 
nobenih dodatnih finančnih sredstev, 
samo malo truda. Čebelar mora sam  
skrbeti za to, da je discipliniran pri 
vzdrževtanju osebne higiene. Znan^ 
čebelarski znanstvenik in pisec Jojriš 
pravi:

»Kadar čebelar pozabi na higieno, 
pozabi, da mora im eti v  čebelnjaku  
um ivalnik z vodo, m ilom  in čisto bri
sačo, je čebelam težko živeti in  dela
ti. Pravilo je, da čebelje družine pri 
takem  čebelarjenju pešajo in da po



stane čebelnjak nerentabilen. Čebe
lar ima kmalu opravka s čebeljim i bo
leznim i« (Pčele krilati farm acevti, str. 
10).

2. HIGIENA ČEBELNJAKA  
(OKOLICE)

Za številne nevšečnosti, ki doletijo  
čebelarja, sta krivi nemarnost in slaba 
higiena v čebelnjaku. Nehigienski če
belnjak je kriv tudi za m noge težave  
čebelarjev v  okolici. Zaradi tega mora 
vsak čebelar posvetiti vso skrb higieni 
čebelnjaka.

Čiščenje okolice (košnja plevela,  
trave  ipd.)

Skorajda vsak čebelnjak stoji bo
disi v  sadovnjaku, na travniku ali nji
v i. Okrog njega med čebelarsko sezo
no hitro zraseta visoka trava in ple
vel, ki lahko začneta ovirati v letava- 
nje čebel v panje, še zlasti pa delata 
težave čebelam, ki, otovorjene z nek
tarjem , cvetnim  prahom ali vodo, pa
dejo v  travo in se iz nje, če je visoka, 
le težko spet vzdignejo in vzletijo. Ta
ko se hitro izčrpajo in celo umirajo 
pred panjem v  travi, posebej če je 
vrem e hladnejše in se podhladijo.

Pred panjskim i žreli mora biti pro
stor očiščen, da lahko čebele neovira
no izletavajo in priletavajo. Ce je stal 
prej na tem  prostoru panj, v  katerem

Prim eren napajalnik za čebele, ki je zelo 
higieničen. Tako ima narejen napajalnik 

Rudi Triler iz Naklega

so čebele pomrle, je treba zemljo tam  
prekopati, zravnati in poškropiti z 
apnom. Obrezati je treba drevesne ve
je, ki ovirajo letanje čebel ali po ves 
dan mečejo senco na panj. Pustimo 
samo veje, ki delajo panjem senco 
med 11. in 15. uro, če hočemo, da bo
do panji zavarovani pred hudo vroči
no.

Zelo pomembno je 
tudi čiščenje 
pitalnikov za 

sladkorno 
raztopino. Satni 
pitalnik AŽ, ki 

ga uporablja Tone 
Majcen



V visoki travi in plevelu se lahko 
skrivajo številni sovražniki čebel, kot 
ježi, krastače itd. Ponekod so za če
belarja zelo nevarne tudi strupene ka
če, ki se skrivajo v  travi in  plevelu. 
Še raje se zalezejo pod panje, ki stoji
jo tik  nad tlem i, ker so topli; tako je 
zlasti pri selitvi na glavno pašo, zato 
morajo biti čebelarji v  krajih, kjer ži
vijo strupene kače, zelo previdni. Um a
zana okolica, plevel, suho listje ipd. so 
tudi zelo ugodno bivališče za m iši, ki 
lahko napravijo čez zimo veliko škodo 
v panjih. Zato moramo travo, če stoji 
čebelnjak na travi, redno kositi, ravno 
tako pa moramo kositi tudi plevel ali 
pa ga zatirati s herbicidi, ki čebelam  
ne škodijo (totalcid ipd.). Pokošeno 
travo, plevel ali odpadlo listje moramo 
pograbiti in sežgati.

Čebelnjaka ne smemo postavljati v  
bližini gnojišč, živinskih hlevov, stra
nišč ipd., ker so legla muh, ki lahko 
prenašajo čebelje bolezni, nevarne pa 
so tudi človekovem u zdravju.

V eliki sovražniki čebel so ose in sr
šeni. Ne kradejo samo medu iz panjev, 
tem več v  boju z .njimi, braneč svoj 
panj, pade tudi veliko čebel. Sršeni lo
vijo čebele pri panjskih žrelih in z n ji
mi hranijo svoje ličinke. Poudariti je 
treba zlasti to, da so ose prenašalke 
nalezljivih bolezni, ker zlezejo v  vsak  
panj, kamor le morejo (zlasti jeseni),

in kradejo med. Ose in sršene naj
uspešneje uničujem o, če razdiramo 
njihova gnezda in  jih  škropimo s kon
taktnim i insekticidi. Proti njim se lah
ko uspešno bojujem o tudi tako, da na
okrog razpostavimo polprazne stekle
nice s pivom ; ose in sršeni radi lezejo 
vanje in se potem  v  njih utopijo.

Pajki spletajo mreže med panji in 
pred njimi, tako da se čebele, ki se 
vračajo s paše, otovorjene z nektar
jem, zapletajo vanje; pajki jih  ,nato 
umore in  iz njih posesajo sokove. V 
nekaterih krajih naše države živijo  
tudi pajki, ki so nevarni za človeka. 
Najraje se skrivajo v  vdolbinah na 
panjih (ročaji na nastavkih). Zato mo
ramo v  čebelnjaku uničevati pajke in 
odstranjevati njihove mreže.

Čeprav m ravlje čebelam  niso narav
nost nevarne, pa kradejo med, vzne
mirjajo čebele in  jih  tako motijo pri 
njihovem  delu. Zato moramo panje 
varovati pred m ravljam i, tako da poli
vamo njihove poti s petrolejem  in ma
žemo z njim  noge in podstavke, na ka
terih stojijo panji.

Čiščenje okolice čebelnjaka mora 
biti čebelarjeva nenehna skrb, saj ure
jenost čebelnjaka priča o urejenosti 
čebelarja.

(Se nadaljuje)
Prevedla Mojca M ihelič

ČEBELJI STRUP ZDRAVI
V zadnjem času je neko trgovsko pod

je tje  napovedalo, da bo dalo na evrop
ski trg  okrog 10 kg čebeljega strupa. 
To je prava m ala bomba! Ko čebela piči, 
izbrizga 30 do 50 [ig strupa. (Mikron je 
milijonti del, simbol zanj je /u. Na pri
mer, 1 n g (=  mikro gram) je milijonti 
del grama.) Koliko čebel je bilo treba 
»pomolsti«, da so dobili 10 kg strupa!?

Strup je  zdravilo. Uporabljajo ga za 
zdravljenje alergij pri čebeljem piku in 
pri zdravljenju nekaterih revm atičnih 
obolenj.

Doktor Frangois Forestier na Pasteur
jevem inštitutu v Parizu vodi pridobiva
nje ekstrakta iz čebeljega strupa, dozira
jo ga v am pulah po 1 mg.

Suhi ekstrakt čebeljega strupa ponovno 
raztopijo in ga filtrirajo  skozi gosto plo
ščo iz vlaken, ki absorbirajo večino ne
čistih snovi. M embrana s prepustnostjo
0,45 m ikrona zadrži vse, kar je večje 
od 0,45 n. S trup je povsem topljiv, na 
mem brani se zaustavijo bakterije (razto
pina čebeljega strupa je zelo septična) 
in mnogo molekul. Te velike molekule 
povzročajo otekline ob vbrizgavanju stru 
pa.

Na inštitutu pripravljajo  po nekaj ti
soč ampul, zanje potrebujejo majhno ste
kleničko suhega čebeljega strupa v zrnih.

Prevod iz Revue Jrangaise 
d’ Apiculture, februar 1985 

Tilka Jamnik



LAKTOZA V PREBAVI ČEBELE
Čebelarji se pogosto sprašujejo, ali 

je dobro dodajati posušeno mleko v  
čebelje sladkorne pogače. Vedno sem  
odgovarjal, da je to odveč, ker čebela 
medarica ne more prebavljati m lečne
ga sladkorja — laktoze. V njenih pre
bavilih namreč ni encima laktaze.

Podrobneje pa je ta problem raz
iskoval Y ing-shin Penga. Z zelo na
tančnim i poskusi je dokazal, da čebe
le delavke podobno kot tudi nekatere 
druge žuželke vendarle izločajo ne
znatne količine laktaze in torej lahko 
prebavijo zelo majhne količine lakto
ze. Med poskusi je hranil čebele v  za
prtih kletkah s sladkornim sirupom, 
ki mu je  primešal od 5 do 15 °/o lak
taze ali galaktoze. Ob tej hrani čebele

niso dolgo živele, in čim več je bilo pri
mesi laktoze v  hrani, tem  več so je  
čebele izločile z iztrebki. Ko je raz
iskovalec dodal v  hrano encim laktazo, 
so čebele živele dlje in encim je delo
val nanje spodbudno. Ko je povečal 
količino encima nad 5°/o, so pričele 
čebele množično poginjati. Encim lak- 
taza je namreč zaviral izločanje dru
gih encimov.

Spoznanje, da lahko tudi čebele pre
bavijo m ajhne količine laktoze, je no
vo, vendar kljub tem u velja pravilo, 
da dodajanje mleka v  prahu v  slad
korne pogače in sladkorno raztopino 
ni ekonomsko utem eljeno, lahko pa je 
za čebele tudi škodljivo.

Tilka Jamnik

VPLIV PRAZNEGA SATJA NA DONOS MEDU
Dodajanje praznega satja v  panj ve

lja od nekdaj za učinkovit ukrep pri 
preprečevanju rojenja. Zadnji čas vse  
bolj prodira tudi spoznanje, da prazno 
satje v  panju povečuje donos medu, 
ker čebele spodbuja k nabiranju nek
tarja. Med poskusom, izvedenim  na 
dveh krajih, so nabrale čebele, ki so

im ele na voljo 1,88 m 2 praznega satja, 
prvič povprečno 36 kg medu, čebele, 
ki so im ele na voljo 4,06 m 2 praznega 
satja, pa kar 51 kg, na drugem kraju 
pa 47 oziroma 58 kg medu. Vedeti pa 
je treba, da družine z več praznega 
satja naberejo več medu le  ob dobrih 
pašah, v  obdobju slabih paš pa manj.

KAKO SAMI PRIPRAVIMO POGAČE ZA PREHRANO ČEBEL
MILAN SAMARD2IC

Bralcem bi rad pomagal, da bodo 
zmanjšali svoje stroške pri prehrani 
čebel, zato bom opisal, kako sam se
stavljam  pogače. So cenejše, po kako
vosti svoje sestave pa ne zaostajajo 
za kupljenim i v  trgovini. O tem  se bo
do bralci lahko tudi sami prepričali, 
če jih bodo delali. Ker je potrebne ne
kaj spretnosti, je bolje začeti z manjšo 
količino, dokler se delu ne privadimo.

Osnova za izdelavo pogač je 50 kg 
sladkorja v  prahu. Tej količini doda
mo:

— 5 %  medu =  2,5 kg
— 6 % kvasa =  3 kg
— 4 % vode =  2 litra

skupaj mase =  57,5 kg

Kristalni sladkor moramo najprej 
zm leti z m linom  kladivarjem  za m let
je in drobljenje koruze na najdrob
nejšem  situ (1 mm), in  če je prvič pre
malo drobno zmlet, ga zmeljemo še 
enkrat, tako da dobimo sladkor v  pra
hu. Nekateri m lini imajo tudi finejša  
sita, tako da lahko sladkor že prvič 
zmeljemo po želji. Premočni m lini za 
ta namen niso dobri, ker se pri m let
ju vzdiguje iz sladkorja dušeč prah. 
Da bomo sladkor lahko bolje zmleli, 
mora biti povsem  suh. Sladkor se me
lje toliko laže, kolikor debelejše kri
stale ima, ker ne m aši sita.

Ko pripravimo našteto gradivo, si 
pripravimo naslednje: za izdelavo po



gač potrebujemo posodo ali lonec, 
ki drži približno 12 litrov, in  veliko  
čisto korito ali kad, kamor spravimo 
sladkor. V lonec stresemo 2 kg zm le
tega sladkorja in vse 3 kg kvasa, ki 
ga dobro zdrobimo in pomešamo s 
sladkorjem. Mešanico pustimo stati, 
dokler sladkor in  kvas ne postaneta  
tekoča, to pa je močno odvisno od top
lote prostora, v  katerem delamo, in 
od pogostega mešanja. Ko se sladkor 
in  kvas stopita, dodamo potrebno ko
ličino medu in tople vode.

Lonec z mešanico postavim o na 
ogenj in mešamo, da ne prekipi, kajti 
kvas se močno peni in  hitro napolni 
lonec.

Ko tekočina zavre oziroma toliko 
povre, da začne pena v lojicu upadati, 
je tekočina pripravljena za m esenje 
pogač, zato jo takoj odstavim o z ognja.

Zmleti sladkor v  koritu prelijemo z 
mešanico, kakor kadar hočemo zam e
siti kruh. Malo počakamo, da sladkor 
vpije tekočino in potem  testo umesimo 
kakor za kruh. Seveda moramo vso 
količino z rokami dobro in večkrat pre

tlačiti, zato da se sladkor sprime z 
vlažno maso; dobro umeseno testo se 
ne sm e več lepiti za roke kot na za
četku. Potem  spravimo v  pripravljene 
polivinilaste vrečke po 1 kg pogače in 
jih narahlo zavežemo. Ko tako spravi
mo vse testo v  vrečke, vrečke na m i
zi z valjarjem  razvaljamo, pri tem  se 
vrečke odvežejo in  odvečno testo zle
ze ven. Pogače naj ne bodo debelejše 
od 1 cm. Vrečke lahko nato zavarimo 
z električnim  aparatom, prej pa mo
ramo iz njih izsesati zrak. Ce so po
gače v  vrečkah trde in jih  težko valja
mo, jih pogrejemo na električni peči
ci, radiatorju ali čem podobnem in de
lo nam bo šlo hitro od rok. Na koncu 
pogače zložimo v  kartonske škatle in  
jih pokladamo, kadar je potrebno, ta
ko kot kupljene v  trgovini.

Ce si tako pripravimo hrano za če
bele, bomo im eli manj stroškov, po
leg tega pa ne bomo odvisni od na- 
bavno-prodajne službe, saj bomo pra
vočasno pripravili toliko pogač, koli
kor jih potrebujemo.

Prevedla Mojca Mihelič

tfzku&nje lvl Stečaitja via&il} eebeLatjet* 
SREČANJE Z MEDVEDOM

J 0 2 E  GRABRIJAN

Med čebelarji vlada zanimanje, 
kaj in kako storiti, da ne bi medved  
delal škode pri čebelah. Med čebelarji 
na Kočevskem  velja m nenje, da za
dostuje ograja iz odpadnih obrezkov 
pri izdelovanju cerad, ki jih lahko  
človek dobi za m ale denarje pri ko
čevski Opremi kot odpadek. Če na to  
ograjo navežeš plastične vrečke je  če
belnjak zagotovo varen pred m edve
dom. Kaže tudi, da je, kar zadeva  
medvede, na Kočevskem  drugače kot 
v  Gorskem Kotarju. M edvedi na Ko
čevskem  so oskrbljeni s hrano na mr- 
hoviščih, v  Gorskem Kotarju pa ne. 
Zato tam večkrat napadejo čebel
njake, svinjake, živino na paši, ovce, 
govedo, konje.

V  avgustu smo že ugotovili, da je 
bila letošnja letina naj slabša v zad
njem desetletju. Upali sm o ujeti še 
kaj na žepku, zato smo spremljali 
njegov razvoj, ki je m očno kasnil. 
Proti koncu m eseca smo prepeljali 
čebele na Kamenjale v  zadnjem upa
nju, da dobe čebele kaj zaloge, tako 
da jih bo treba vsaj manj krmiti. Do
sti si seveda nism o obetali, saj je veči
del pihala burja, ki je odnašala de
lovne čebele, če pa je burja pone
hala, je  zapihal jugo, ki je osušil še 
tisto  malo cvetja.

P o  nekaj dneh paše na Kamenj aku 
sem nekega dne ugotovil, da je ko
sm atinec začel svoje delo pri čebe
lah tov. Mirka Žagarja. Komisijsko



Komisija na 
terenu

smo ugotovili, da je kosmatinec za
četnik pri čebelarjenju, saj se je posla 
lotil od spredaj, spodkopaval je skla
dovnico, trgal brade in  naletne de
ske. Pozneje je le  ugotovil, da se je  
treba posla lotiti od zadaj. Odprl je  
vratca, toda im el je težave z odpi
ranjem okenca, ki se ni in  ni dalo 
odpreti. Odprl je drugi panj, tu  mu je  
uspelo, odprl je  tudi okence in  si po
stregel s satjem iz medišča. Glej jo, 
mrcino, kako dobro ve, kje je med. 
Tov. Šercer je odhitel v  Čavle, da bi 
obvestil lastnika. Ta je sicer prišel, 
toda malo prepozno zvečer. Kosma
tinec je bil že povečerjal, izpraznil je 
bil še drugi panj, tokrat plodišče. Na
še mnenje, da kosmatinec ve, kje je 
med, je  bilo torej zmotno. Mirko je  
čakal lakotnika naslednji dan. Obo
rožen je bil s petardami. Na bližnjem  
boru si je napravil prežo in čakal. 
Zvečer je kosm atinec spet prišel. Mir
ko je začel »boj«, vrgel je petardo, 
in ko je ta počila, se je  prestrašeni

tat pognal na bor poleg njega. Tako  
sta se spogledala iz  oči v  oči. še le  
druga petarda je medveda pognala v  
beg. Vendar se  ni dal kar tako ugna
ti. Odšel je  k čebelam tov. Grajša in 
si z m alico postregel pri njem.

Leta 1981 sem pisal, kako je med
ved razbil panj, pojedel sladki med, 
si vzel jagnje, pri tem  pa napodil de
setino psov.

Odslej je  pastirska tehnika tudi tu
kaj napredovala. Pastirji zvečer pri
vežejo nekaj psov okoli ograje, v  ka
teri so ovce. Torej ni popuščanja.

Pastir mi je  pravil ob prihodu na 
pasišče, da pride medved vsako noč. 
Da bom že slišal močno lajanje psov, 
ki uspešno odganjajo medveda.

V rezervi so trije najm očnejši in 
izurjeni psi, k i niso privezani. Pri
vezani pes je začel lajati, ko je zasli
šal, da m edved prihaja. Zdaj so na
stopili trije psi iz rezerve, se zapodili 
nad kosmatinca in ga nazadnje od
gnali.

VPRAŠANJE IN ODGOVOR

Vprašanje Florjana Pogačarja z Ble
da:

Ker niti v  Slovenskem  čebelarju ni
ti na predavanjih nisem  opazil, da bi 
bil im el kdo za vzrok hude gnilobe

bolno matico, ki zalega okužena jajč
ka, sem skle(nil, da opišem svojo izkuš
njo.

Pred leti sem im el v enem  panju to 
bolezen, zato sem  hotel panj uničiti.



Potem  sem  pomislil, kaj pa, če je ne
mara matica bolna. Zato sem  sklenil, 
da bom, preden bom panj uničil, to 
preveril. Staro matico sem  odstranil 
in jo zam enjal z mlado. Zaprl sem  re
šetko in  gnilo zalego prestavil v  m e- 
dišče; ker imam obe izletišči na sre
dini panja, sem mediščno in plodišč- 
no odprl le za polovico. In res, moja 
slutnja se je uresničila, čebele so gni
lo zalego same očistile oziroma odstra
nile. Spodaj je mlada m atica pričela 
na novo zalegati in  gniloba se ni 
več pokazala. Želel bi, da o tej moji 
izkušnji povedo svoje m nenje tudi 
strokovnjaki. Hvala.

Odgovarja mr. Franc Javornik:
1. V meni dostopni in znani litera

turi nisem  nikjer zasledil podatkov o 
tem, da lahko že m atica zalega oku
žena jajčeca in  da bi se zaradi tega 
razvila huda gniloba čebelje zalege. 
Glede na naravo povzročitelja, kako 
se bolezen prenaša in ličinke okužu- 
jejo, menim, da huda gniloba čebelje 
zalege ne more nastati tako, kot ste 
opisali, to je, da bi bila bolna m ati
ca in bi zato zalegala okužena jajčka. 
Znano je, da se bolezen prenaša s spo
rami Bacillus larvae, ki morajo priti
v prebavni trakt 1— 3 dni stare ličinke.
V prebavilih spore počakajo, da se li
činka preneha hraniti, šele potem  se 
razvijejo v  vegetativno obliko, se zač
nejo razm noževati in povzročijo bole
zen.

2. Iz vašega pisma ni razvidno, ali 
ste na hudo gnilobo čebelje zalege v  
vašem  čebelnjaku sum ili le po klinič
nih znamenjih ali vam  jo je potrdil tu
di laboratorijski izvid poslanega vzor
ca. Ce je bila diagnoza postavljena s 
kliničnim  pregledom, je zelo verjetno, 
da sploh ni šlo za hudo gnilobo čebe
lje zalege, tem več neko drugo bole
zen zalege, ki je po zam enjavi matice 
in ureditvi življenjskih razmer v  pa
nju sama prenehala.

3. Domnevam, da ste v  10. številki 
Slovenskega čebelarja prebrali pri
spevek dr. Rothenbuhlerja in  dr. K u- 
linčeviča o raziskavah hude gnilobe 
čebelje zalege v  Ohiu v  ZDA. Prispe
vek na kratko opisuje raziskave, ki 
se ukvarjajo z povzročiteljem  bolezni
B. larvee, potekom  in načinom oku- 
ževanja, življenjskim  okoljem in ge
netsko prirojeno odpornostjo čebel 
proti bolezenskim  klicam. Obravnava 
tudi izsledke o naravni odpornosti če
beljih družin proti hudi gnilobi čebe
lje zalege. Pri tem  opisuje, kako po
membno je higiensko vedenje čebel 
in  njihova zmožnost, da varujejo ličin
ke, govori pa tudi o odpornosti li
čink in dedovanju odpornosti. Če ste  
im eli v  panju, ki ga omenjate, res hu
do gnilobo čebelje zalege, boste neka
tere odgovore na vaša vprašanja do
bili iz om enjenega prispevka.

4. Ce ste  o bolezni posum ili sam i, bi 
bili m orali sum  obvezno sporočiti p r i
s to jn i v e te rin a rsk i službi, ki bi potem  
n ad a lje  u k repa la . Če ste  to  s to rili in  
vam  je  v e te rin a rsk a  služba, po tem  ko 
je  b ila  bolezen ugo tov ljena , naložila, 
da m o ra te  izvesti u strezn e  u k rep e , vi 
pa jih  n iste  upoštevali in  ko rek tno  iz
vedli, s te  rav n a li p ro ti čebelarsk i e ti
ki in  kršili p redp ise  o p rep rečev an ju  
in  z a tira n ju  kužn ih  bolezni čebel. V  
obeh p rim erih  bi se b ila  lah k o  zarad i 
vašega ra v n a n ja  okužila sosedn ja  če
belarstva .

V zadnjih nekaj letih  se je huda 
gniloba čebelje zalege v  Sloveniji moč
no razširila, ne nazadnje tudi zaradi 
neupoštevanja in opuščanja ukrepov 
za preprečevanje in zatiranje bolezni.

Če hočemo, da bomo im eli pri zati
ranju hude gnilobe čebelje zalege us
peh, moramo vsi zavzeto sodelovati z 
veterinarsko službo. Sedanji odnos ne
katerih čebelarjev do tega problema 
pa bolezni ne pomaga zatirati in pre
prečevati — ravno narobe.
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ČLANARINA ZČDS ZA LETO 1986

Na podlagi pooblastila 34. letne skupščine ZČDS je izvršni odbor 
na svoji seji 19. oktobra 1985 sprejel sklep, da znaša članarina ZČDS 
za leto 1986 1800 din in 5 din na pridobitni panj.

Izvršni odbor je sprejel tudi sklep, da morajo vse čebelarske orga
nizacije poravnati svoje obveznosti do 28. 2. 1986. V primeru, da obvez
nosti ne bodo poravnane, bomo članom organizacij, ki tega ne bodo 
storile, ustavili pošiljanje revije od tretje številke dalje.

Vsi naročniki, ki v letu 1986 nočejo več prejem ati revije Slovenski 
čebelar, se morajo pismeno ali po telefonu (061) 210 992 čimprej odjaviti. 
Če se ne bodo odjavili, bodo morali poravnati celotno naročnino.

ZČDS

VENDARLE SE PREMIKA 
— ŠTUDENTJE ČEBELARJI SO SE ORGANIZIRALI

ROMANA GREG ORO V IC

Kdor lista po Slovenskem  čebelarju, 
je lahko zasledil v  lanski aprilski šte
vilki oglas, ki je vabii vse študente 
čebelarje, naj se zberejo na sedežu 
ZCDS. Radovedni smo bili, kaj naj bi 
takšen sestanek pomenil, zato smo ga 
tembolj nestrpno pričakovali.

Kdor je bil prisoten, ni m ogel biti 
razočaran. Bilo je čudovito pom isliti, 
da se bodo stvari prem aknile na bolj
še. Po počitniškem  m rtvilu smo v  no
vem  šolskem  letu 85/86 začeli toliko 
bolj zagreto delati. Na prvih sestankih  
se je pokazalo, kaj študentje pričaku
jemo od teh  srečanj. Vsi smo si bili 
edini, da pogrešamo predvsem  prak
tično čebelarjenje, zlasti se težko znaj
dejo čebelarji začetniki. Zato smo se 
domenili, da se bomo po ZCDS pove
zali z vzrejnim  centrom in izkušenim i 
čebelarji, ki bi nas bili pripravljeni 
praktično poučevati o posameznih po
segih v  panj.

Sedaj pozimi se redno sestajam o vsa
ko prvo in  tretjo sredo v m esecu ob
19. uri v  prostorih ZCDS na Cankarje
vi 3. Okvirno smo se dogovorili za te

me, ki jih bomo na sestankih podrob
neje obdelali; odločili smo se za take, 
ki nas najbolj zanimajo. V začetku se 
bomo seznanili z biologijo čebele in 
čebelje družine, nato pa s tehnologi
jo čebelarjenja v  AZ in LR panjih. 
Hkrati pa v  poseben dnevnik vpisu
jemo vse posebne probleme, ki jih  
srečujemo pri delu s čebelami. Naša 
srečanja potekajo v  prijetnem  delov
nem ozračju in živahnem  pogovoru z 
našim mentorjem, tov. Jožetom  Bre
garjem, ki komaj sproti odgovarja na 
naša vprašanja. Kar že vnaprej ve
mo, kakšna bo tem a predavanja, si 
lahko vsakdo že doma pripravi vpra
šanja.

Začetek našega dela je bil več kot 
privlačen. Ogledali smo si namreč, ka
ko dela naš največji predelovalec če
beljih pridelkov — MEDEX. Po pro
izvodnih prostorih in  laboratoriju nas 
je popeljal tov. Bricelj. Obisk se je pri
jetno končal s pogovorom z delavci 
M edexa ob kozarcu kranjske medice.

Im eli smo tudi čudovito predavanje 
o m edovitih rastlinah in  pašah po Slo-



veniji in Jugoslaviji, ki ga je pripravil 
ing. Franc Šivic. Z diapozitivov, s ka
terim i je opremil svoje predavanje, 
smo si lahko ustvarili živo podobo o 
neverjetni raznovrstnosti m edovitih  
rastlin, ki dajejo življenjski sok našim  
čebelam.

Na ZCDS so sprejeli res širokosrčen  
sklep, da lahko študentje čebelarji pre
jemamo Slovenskega čebelarja brez
plačno, če predložimo potrdilo o vpisu  
na fakulteto. Sami pa smo za povračilo 
obljubili, da bomo po svojih močeh  
pomagali pri delu ZČDS, tako da bomo

prevajali članke, pomagali organizira
ti čebelarski tabor itd. Vsak delavnik  
od 8.— 15. ure nam je na voljo tudi 
knjižnica ZČDS z bogato domačo in 
tujo literaturo.

Vse študente, ki jih  zanima čebelar
stvo, vabimo, naj se nam pridružijo 
pri delu in  začnejo hoditi na sestanke, 
kajti im eli bodo priložnost za samo
stojno in kolektivno delo pri spozna
vanju čebelarjenja.

O vsebini predavanj vas bomo red
no obveščali na oglasnih deskah vseh  
naših fakultet.

eebetazäke kz&zke

ČEBELARSKI KROŽEK SREDNJE DRUŽBOSLOVNE ŠOLE 
TITOVO VELENJE

' ČEBELARSTVO V OBČINI TITOVO VELENJE (nadaljevanje)
ZINKA BALANT, DAMJANA GROBELNIK, BERNARDA VETERNIK,  MIJA 2A GA R

Število čebelarjev je v  primerjavi 
s predvojnim i in prvim i povojnim i 
leti zelo naraslo, pa ne toliko zaradi 
povečanega zanimanja za čebelarstvo, 
ampak zaradi izrednega razvoja in 
velikega priseljevanja ljudi. Ob sta
rem trgu V elenje je zraslo novo me
sto, ki ima danes cez 30.000 prebival
cev. Tu so našli zaposlitev m nogi lju
dje iz vse S lovenije in celo Jugosla
vije. Ljudje različnih poklicev (pre
prosto povedano, delavci in uslužben
ci) se lotevajo čebelarstva, ker za to 
vejo km etijstva človek ne potrebuje 
zemlje. K m etov je  med čebelarji če
dalje manj. Po ne zelo natančnih po
datkih za leto  1984 (težko je ugotovi
ti, kdo je kmet) je bilo km etov med 
čebelarji le  okrog 10 odstotkov.

V  Ravnah pri S o š ta n ju je  leta 1956 
čebelarilo 23 čebelarjev, od tega 20 
km etov. V  letu 1984 se je s to  panogo 
ukvarjalo le  še 12 ljudi, od tega 6 
kmetov. Vzrok je  najbrž, da so km e
tje zaradi starosti opuščali čebelar
jenje, naslednikov pa ni bilo.

V V elenju so že od vsega začetka 
čebelarili predvsem delavci, saj gre za 
izrazito industrijsko okolje. Na usta
novnem sestanku je bilo 23 čebelar
jev, od teh le  2 kmeta.

Gotovo je bila najvažnejša naloga 
čebelarskih organizacij pom agati če
belarjem, da bodo prešli na sodob
nejše čebelarjenje. To se je v  veliki 
meri zgodilo že pred 2. svetovno voj
no. Leta 1938 najdem o v  Velenju le  
21 kranjičev, leta 1965 jih je bilo v 
Ravnah še 57, m edtem  ko jih danes ni 
več najti, komajda še  kakšnega za 
vzorec.

Največ čebelarjev je starih od 50 
do 60 let, najdem o pa tudi nekaj spo
sobnih mladih strokovnjakov. Tudi 
mnogi krožkarji bodo kmalu začeli sa
mostojno čebelariti. M entorji vodijo  
posebno evidenco, tako bomo lahko  
čez nekaj let poročali o uspešnosti če
belarskih krožkov.

OČZ ima danes svoje prostore 
skupno z ČD Mlinšek, čebelarji 
Šmartnega im ajo svoj dom, ki so ga



postavili s prostovoljnim  delom, če
belarji ČD Ravne pa se največ sha
jajo v  prostorih K m etijske zadruge 
Šoštanj.

ČEBELARJI

V novejšem  času kupujejo orodje 
največ pri M edexu, le  nekaj si izde
lajo sami. Pri svojem  delu uporab
ljajo: grebljico, sipalnik, omelce, vi
lice, nož, klešče, kozico, strguljo (str- 
gulo, srtrgalnik, strgalke), točilo, koš 
za ogrebanje, ogrebalnik, lijak (trak- 
ter), puhalnik (kadilnik) in morda še 
kaj.

ČEBELJA PA SA

Če primerjamo pašo v  eni in drugi 
občini, vidim o precej razlik. Naš svet

je višji, ajde skoraj ne najdemo, če jo 
že kje sejejo, po zatrjevanjih čebe
larjev ne medi, tudi tako močnih ko
stanjevih sestojev ni, edina močna pa
ša je na smreki. Po mnenju tovariša 
Edija Senegačnika je med s Šentvida  
nad Zavodnjami najboljši v  Jugoslavi
ji. Sem pridejo tudi m nogi prevozni
ki. Morda bi zaradi industrijskega  
okolja in  razmeroma dobrega stan
darda pričakovali, da bo prevoznikov  
več. Vendar pa je leta 1984 prevažalo 
le  5 čebelarjev, to je komaj 2,3 od
stotka. Tisti, ki prevažajo, so pri
merno vozilo za prevoz čebel ali ku
pili ali pa si ga sami izdelali. Pre
voz po železnici je le  še spomin na 
pretekle čase.

(Nadaljevanje prihodnjič)

V ŠOLSKEM LETU 1985/86 JE ŽE PRIČEL DELOVATI 
ČEBELARSKI KROŽEK O. Š. FRANKOLOVO

VURCER KATJA

Tudi v novem šolskem letu 1985/86 je 
pričel na naši šoli delati čebelarski kro
žek. Sestajamo se enkrat tedensko. Kro
žek obstaja od leta 1983 in se vsako leto 
na novo oblikuje. V začetku se je za kro
žek prijavilo veliko učencev, ko pa so 
ugotovili, da se bodo tudi učili in ne 
samo lizali med, jih je_ hitro veliko od
nehalo. Sedaj prihaja h krožku 9 do 13 
učencev, kakor imamo pač prosti čas.

Letos se je delo krožka pričelo neko
liko bolj veselo, posebno zato, ker nam 
je mentor krožka, tov. France Kolenc, ob 
pričetku šolskega leta povedal, da smo 
dobili kot učni pripomoček lep šolski če
belnjak za 6 A 2 panjev in da že stoji 
v našem sadovnjaku ob šoli. Čebelnjak, 
ki smo ga nekoliko obnovili, je šoli brez
plačno podaril domačin tov. Kuzman, ki 
je prenehal čebelariti. Podaril je še dob
ro ohranjen AZ panj, ki ga bomo naselili 
spomladi drugo leto. Tov. Kuzmanu se za 
podarjeni čebelnjak in A 2 panj najlep
še zahvaljujemo.

Na tekmovanju in srečanju mladih če
belarjev 1984. leta v Kopru smo za na
grado za prvo mesto v nižji skupini do
bili prašilček na 7 satov. Tega nam je 
mentor zamenjal za dobro ohranjen A 2  
panj, ga naselil s čebelami in postavil

v šolski čebelnjak. Posebna pohvala gre 
še Čebelarski družini Vojnik, ki nam je 
podarila nov A 2 panj na 10 satov, stoli
co in sipalnik v vrednosti 11.000 dinar
jev. Novi panj nam je med letnim i po
čitnicami naselil čebelar domačin, tov. 
Avgust Žnidar in se mu za to najlepše 
zahvaljujemo. Sedaj imamo najnujnejše 
orodje, dva naseljena AZ panja in tret
jega praznega, ki nam za zdaj služi kot 
učni pripomoček, spomladi pa bomo na
selili tudi tega.

Oba naseljena A 2 panja smo krožkar- 
ji pri praktičnem delu lepo zapažili. Naj
prej smo izpraznili medišči in pokrili 
m atični rešetki, nato pa nanju naložili 
več plasti časopisnega papirja in prekri
li še okence plodišča. Oba panja sedaj 
lepo prezimujeta in prepričani smo, da 
bosta preživela zimo, čeprav se je pri
čela nekoliko prezgodaj.

Ko naše čebelice prezimujejo, se mi 
vsak ponedeljek sestajamo v razredu. 
Ogledujemo si diapozitive in ob njih po
slušamo mentorjevo razlago. Doslej smo 
obdelali serijo o biologiji. Bila je zelo 
zanimiva in zvedeli smo marsikaj, če
sar še nismo slišali. V krožku imamo tu
di nekaj učencev, ki imajo doma čebele, 
tem je nekoliko lažje pri učenju, ker o



čebelarjenju vedo že nekaj več. Vseeno ki s svojimi domislicami poživljajo še
pa z zanimanjem sledijo predavanjem. stanke krožka.
Imamo tudi nekaj »jezičnih doktorjev«,

OTROCI NA OBISKU PRI BARJANSKI ČEBELARSKI DRUŽINI
FERI P O D R 2 A J

15. oktobra je sto otrok obiskalo izo
braževalni center barjanske čebelar
ske družine. Osnovna šola Oskar Ko
vačič je popeljala svoje učence na 
ogled čebelarske razstave, ki jo je pri
pravila barjanska čebelarska družina 
ob otvoritvi svojega novega izobraže
valnega centra — doma.

Moto uspele razstave na Gospodar
skem  razstavišču v  oktobru je bil na
rava in zdravje. Tega gesla se držimo 
tudi v  našem centru, saj je človekovo  
zdravje najtesnejše povezano z nara
vo.

Pri čebelarjenju sta pomembni dve 
stvari, je v  uvodnih besedah povedal 
Feri Podržaj; s čebelam i na asfaltu  
nimaš kaj iskati, moraš v  naravo, v 
gozd, na travnike, na sveži zrak, moraš 
se gibati, to pa organizem samo krepi. 
Zato im a čebelarjenje velik  rekreati
ven pomen. Gospodarska plat čebe
larjenja še ni dobila pravega mesta in  
veljave, pa tudi m ožnosti še zdaleč ni
so izkoriščene. Se zmeraj ostane na 
stotine ton neobranega medu. Dovolj 
bi ga bilo za domače potrebe in tuji 
trg. V tem  času, ko imamo finančne  
težave, bi nam bil izkupiček za med 
nadvse dobrodošel. Imamo velike mož
nosti za izkoriščanje tega bogastva, 
žal pa jih le  malo izkoriščamo. So pa 
od čebelarstva še druge koristi. Dovolj 
je, če povemo, da bi bili brez čebel in  
njihovega opraševanja uspehi v  kme
tijstvu  veliko slabši. Zadnje čase se je

ta zavest le začela krepiti, tako da se  
začenja čebelarstvu posvečati več po
zornosti. Seveda bo im el pri razvoju  
te panoge pomembno vlogo mladi rod 
in ravno zaradi tega smo bili obiska 
sto otrok v  našem  centru tako veseli.

Izkušeni čebelarski strokovnjak Bo
žo Predalič je otrokom spregovoril o 
življenju čebel in čebelarskih opravi
lih. Za predavanje nam je KS Galje- 
vica velikodušno odstopila svojo dvo
rano, saj za tolikšno število  mladih  
poslušalcev v  domu ni dovolj prosto
ra. Tako smo v  centru pripravili sa
mo čebelarsko razstavo. Predavatelj je 
malčkom razložil, čemu služijo posa
mezni rekviziti, ki so jih videli na raz
stavi. Razstava bo stalna, tako da si jo 
bodo lahko zainteresirani kadarkoli 
ogledali.

Pozdravljamo pobudo pedagoškega  
kadra na osnovni šoli Oskar Kovačič, 
ki je pripravil ekskurzijo. V ideti je, 
da pravilno usm erja mladino k dob
remu, lepem u in koristnem u, tako da 
bo znala opazovati svoje okolje in  se 
vračati k naravi, od katere živim o in  
se od nje učimo.

Na šoli imajo v  načrtu tudi organi
zacijo m ladinskega čebelarskega krož
ka in razveseljivo je, da je že danes 
zanj veliko zanimanje. Čebelarska dru
žina Barje bo dala na voljo m entorje 
in najnujnejšo opremo, šola pa bo or
ganizirala mladino. Upamo na dober 
uspeh.

ZVEZA ČEBELARSKIH DRUŠTEV SLOVENIJE IMA NA ZALOGI
Čebelarji in čebelarska društva, pismeno ali po telefonu lahko naročite knjigo 

»80 let škofjeloškega čebelarstva« na Zvezi čebelarskih društev Slovenije. Knjiga 
je opremljena z barvnim i slikami. Cena knjige je 1.000 din.
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ČEBELARSKA RAZSTAVA V SARAJEVU
JA N EZ MIHELIČ

V zadnjih letih so pričeli čebelarji v 
vseh republikah pripravljati čebelarske 
razstave, združene s posvetovanji, pre
davanji o čebelarstvu ali sem inarji o n a j
različnejših temah iz čebelarstva.

Tako je bila letos v Sarajevu od 9. do
13. oktobra druga čebelarska razstava in 
posvetovanje o čebelarstvu. Čebelarji iz 
BIH so tako končali skoraj trideset let 
trajajoče m rtvilo na tem področju. Orga
nizator prireditve je bila Zveza čebelar
jev BIH, ki jo vodi novi in izredno p ri
zadevni predsednik Zivojin Sučur. Zaradi 
pom anjkanja izkušenj in čebelarskih pre
davateljev se je obrnil za pomoč na našo 
zvezo. Dogovorili smo se, da bova s tov. 
Lojzetom Kastelicem v Sarajevu preda
vala o pridelovanju matičnega mlečka, 
cvetnega prahu in propolisa.

Obisk v Sarajevu sva, seveda, izrabila 
tudi za to, da sva si ogledala čebelarsko 
razstavo in navezala stike z bosanskimi 
čebelarji. Čebelarska razstava je bila v 
eni od dvoran Skenderije. Namenjena je 
bila predvsem porabnikom čebeljih pri
delkov in propagiranju njihovega korist
nega delovanja na človeški organizem. 
Ta namen je razstava tudi dosegla pred
vsem po zaslugi nekaterih čebelarjev, ki 
so s sliko in besedo prikazali pridelavo, 
in čebelarskih organizacij, ki so ponudi
le obiskovalcem pripravljene preparate 
in jih seznanjale s koristnostjo uživanja 
čebeljih pridelkov.

Predavanja smo ponazorili z vsemi raz
položljivimi sredstvi. Lojze Kastelic je 

predaval o matičnem mlečku

Najlepšo in najbolj poučno je svoj pro
stor opremil velečebelar Rade Veselino
vič iz Sabca. Obiskovalcem je z video 
posnetki prikazal, kako čebelari, pred
stavil pa je tudi izboljšave pri konstruk
ciji nakladnega panja, s katerim  čebela
ri, in jih je bodisi sam uvedel ali pa 
zanje zvedel v tujini.

Razstave se je udeležila tudi DO hp 
Medex s čebelarsko opremo in panji. Za 
nekatere razstavljene predmete našega 
podjetja je vladalo med bosanskimi če
belarji veliko zanimanje.

Pri tem moram povedati, da ima Bos
na dobre možnosti za razvoj čebelarstva 
in njihovi obsežni iglasti in kostanjevi

Čebelarji so 
pozorno spremljali 

predavanja. 
Med njim i je bil 
tudi velečebelar 

Ivica Vener (prva 
vrsta drugi z leve)



Medexova razstava v Sarajevu. Iztok 
Skok svetuje bosanskim čebelarejm

gozdovi ter velikanske travniške povr
šine še zdaleč niso dovolj izkoriščeni. Tu
di čebelarji so poslovno zelo slabo orga
nizirani, tako da tudi večji čebelarji še 
zmeraj prodajajo svoje pridelke sami.

Če bi presojal samo razstavo, moram 
reči, da se je pri organizaciji novo vod
stvo nadvse potrudilo, zato je razstava, 
čeprav je šele druga po vrsti, preseneti
la predvsem z velikim številom razstav- 
Ijalcev, izredno bogato ponudbo čebeljih 
pridelkov, predvsem medu, ki so ga pro

dajale tako čebelarske organizacije ka
kor čebelarji, dobrim reklamnim nasto
pom pri propagiranju čebeljih pridelkov 
in čebelarstva ter velikim obiskom.

Strokovna pred van j a so bila na vete
rinarski fakulteti v Sarajevu in so bila 
ravno tako dobro obiskana. Organizator
ji so sem inar pripravili samo za čebelar
je, ki se bodo tržno usmerili. To se je 
izkazalo za dobro potezo, saj preveliko 
število ljudi v dvorani moti tako poslu
šalce kot predavatelje. Vsa predavanja 
so tudi posneli na magnetofonski trak  in 
jih bodo objavili v posebnem priročniku.

Med drobnimi zanimivostmi, ki sva jih 
slišala v Sarajevu, naj omenim, da na 
sarajevski televiziji čebelari že 45 usluž
bencev, tako da imajo kar svoje čebelar
sko društvo. Glavne zasluge za to ima 
Nijaz Abadžič, novinar in bivši urednik 
kmetijske oddaje Zelena panoram a na 
sarajevski televiziji.

Pravilno gledanje na korist, ki jo druž
bi prinaša čebelarstvo, se bo bosanskim 
čebelarjem in tudi družbi v prihodnosti 
dobro obrestovalo. To jim bo uspelo tudi 
zaradi tega, ker znajo ceniti znanje in  ti
ste, ki so jim  to znanje pripravljeni po
sredovati.

SERIJE DIAPOZITIVOV

Vse, ki se zanimajo za nakup diapozi
tivov s čebelarskega področja, obvešča
mo, da lahko naročijo naslednje serije:

1. Biologija čebele 36 kom
2. Čebelarjeva opravila 36 kom
3. Čebelji pridelki 36 kom
4. Vzreja in odbira 36 kom
5. Čebelarska tehnologija 36 kom
6. Prevažanje čebel 36 kom
7. čebelja  paša I. del 36 kom
8. Čebelja paša II. del 36 kom

9. Čebelja paša III. del 36 kom
10. Čebelje bolezni 72 kom

Rok dobave je 30—45 dni od datuma 
naročila. Vsako serijo sprem lja ustrezen 
tekst. Cena za posamezno serijo je 6000 
din, za Čebelje bolezni pa 12.000 din. Ce
ne so povišane zaradi občutno višjih cen 
filmov in storitev. Naročila sprejema 
Franc Sivic, Ulica padlih borcev 31, 61000 
Ljubljana.

VABILO NA PREDAVANJE

Vabimo vse čebelarje na predavanje, ki bo v soboto, 11. januarja  1986 s pričet
kom ob 8. uri v dvorani Dravskih elektrarn, v Mariboru, Vetrinjska ulica 2. Čebe
larskim preglednikom in drugim čebelarjem bosta predavala dipl. veterinar Stane 
Kranjc in veterinarski inšpektor tov. Osrajnik. Predavala bosta o razširjenosti če
beljih bolezni in o novi zakonodaji s področja čebeljih bolezni.

MZČD Maribor — Za izobraževalno 
komisijo Stane Sajevec



OSwidviLee.

FRANC HUBAT
20. 7. 1985 smo izgubili 

dolgoletnega člana naše 
čebelarske družine F ran
ca Hubata. Roj. je bil 23.
2. 1910 v Šmartnem pri 
Cerkljah. Cebelariti je 
pričel takoj po drugi sve
tovni vojni in je bil eden 

izmed čebelarjev, ki so vozili čebele na 
pašo še s konji. Tako kot je skrbel za 
svojo družino, je lepo oskrboval tudi svo
je čebele. Zadnjih deset let, odkar ga je 
zdelovala bolezen, mu je pri čebelah po
magala žena. Bil je odlikovan z odličjem 
Antona Janša III. stopnje. Na zadnjo 
pot smo ga spremili s čebelarskim pra
porom dne 22. 7. 1985.

Čebelarska družina Cerklje

VENCELJ GROŠELJ
Dne 15. m arca 1985 

smo izgubili dolgoletne
ga člana naše čebelarske 
družine. Rojen je bil leta 
1912 v Poženku. Kot 
kmečki sin in čevljar je 
začel zelo zgodaj čebela- 
riti in je za svoje čebele 

lepo skrbel vse do svoje smrti. Bil je 
eden od čebelarjev, ki so prevažali če
bele na pašo še s konjsko vprego.

Na zadnjo pot smo ga spremili s čebe
larskim praporom dne 17. 3. 1985.

Čebelarska družina Cerklje

FRANC PUSTINEK
Maja meseca, ko po

trebujejo čebele največ 
nege, je svoje varovan
ke za zmeraj zapustil 
Franc Pustinek iz Pod
kraja pri Titovem Vele
nju. Rodil se je 25. 3.
1908 v Cirkovcih in če- 

belaril že od mladih let. Clan čebelar
ske družine je bil od 1960. leta. Rad je 
prenašal svoje izkušnje drugim in jim 
pomagal.

Dne 7. 5. 1985 pa smo ga pospremili 
na njegovi zadnji poti in se od njega 
poslovili v Vinski gori pri Titovem Ve
lenju. Ohranili ga bomo v trajnem  spo
minu.

Čebelarska družina Mlinšek 
Titovo Velenje

ANTON KRANJC
Dne 2. novembra 1985 

smo se v vasi Ponikve 
na Tolminskem za ved
no poslovili od najsta
rejšega člana na Plano
ti.

Tone je bil rojen 27. 
februarja 1904. Komaj 

15-letnemu fantu je oče zbudil ljubezen 
do čebel, saj so se v družini ukvarjali 
s čebelarstvom čez 100 let. Anton sam 
je nato čebelaril več kot 50 let s 35 pa
nji in več.

Ob proslavi 50-letnice ukvarjanja s 
čebelami je za svojo uspešno, nesebično 
in plodno delo prejel priznanje Antona 
Janše III. stopnje.

Čebelarska družina Tolmin

PETER DRNULOVEC
V novembru 1984 se 

je mirno in tiho, kot je 
živel, poslovil od nas 
ustanovni in prizadevni 
član naše družine Peter 
Drnulovec iz Ločice pri 
Vranskem.

Rodil se je leta 1905 
in že v rani mladosti pričel čebelariti. 
Ob težavni cestarski službi je večino 
prostega časa posvečal svojim ljubljen
kam — čebelam. Leta 1946 je bil med 
soustanovitelji CD Vransko in vrsto let 
delal v njenem upravnem in nadzornem 
odboru. Za čebele bo naprej skrbel n je
gov sin.

Za njegovo nesebično pomoč in sode
lovanje pri delu naše družine se mu iskre
no zahvaljujemo.

Čebelarska družina Vransko

ANTON ZUPANČIČ
Med nami je malo ta 

kih čebelarjev, kot je bil 
pokojni, po vsej Dolenj
ski in drugod znani An
ton Zupančič.

Ze kot pastirček, še 
preden je hodil v osnov
no šolo, je gojil čmrlje in 

jih nosil domov v Hrastov dol pri Stič
ni, da bi dobil od njih med. S čebelami 
se je seznanjal, ko je zbiral roje od dru
gih čebelarjev za znamenitega trgovca 
s čebelami Jana S trgarja iz Bohinja. Za



Toneta je to bila prva šola, saj je stro
gi Strgar izločal vse čebele, ki po barvi 
in videzu zalege niso ustrezale kranjici.

Ko je znani čebelarski strokovnjak M. 
Alber prim erjal matice različnega po
rekla, je poročal, da so se Tonetove iz
kazale za najboljše med vsemi. Leta 1965 
je postal delavec na domu pri Zavodu za 
čebelarstvo. Ker zavod tak rat ni natanč
no vedel, ali je status čebelarja na do
mu v skladu z zakonodajo, je bilo njego
vo, z družbo povezano delo zasebnega če
belarja nekakšna poslovna skrivnost vse 
do njegove upokojitve 1970. leta. Anton 
Zupančič je bil tako prvi družbeni če
belar, ki je dokazal, da se od čebel da 
živeti.

Ves čas je bil član UO Čebelarskega 
društva Novo mesto, prejel je Janševo 
nagrado II. stopnje, sodeloval z Mede- 
xom, Hmezadom, Pčelarsko centralo Zag
reb.

Pogosto so ga obiskovali učenci osnov
nih šol, ki jim je z vso vnemo razlagal 
koristnost čebelarstva. Bil je strokovnjak 
tudi v sadjarstvu in vinogradništvu. Na 
Grmu je dal pobudo za ureditev kanali
zacije in komunalne opreme ulice.

Bil je izjemno pošten, naprednega duha, 
hkrati pa kritičen, a vedno dobroname
ren. Zato bo ostal čebelarjem in k ra ja
nom vedno v najboljšem spominu.

Dr. J. Rihar, L jubljana 
A. Kovič, Novo mesto

JOŽE TANJŠEK
22. 10. 1985 smo se po

slovili od dolgoletnega 
člana čebelarske družine 
Mlinšek Titovo Velenje, 
čebelarja Jožeta Tanj- 
ška. Rodil se je 11. 3.
1909 v Podkraju pri Ve
lenju. Čebelaril je od 

svojih mladih let in bil član čebelarske 
družine od leta 1936. Svoje izkušnje je 
rad prenašal na mlajše čebelarje in za
četnikom večkrat podaril kakšno čebeljo 
družino ali roj.

Za svoje prizadevno delo in  dolgoletno 
čebelarjenje je bil odlikovan z redom 
Antona Janše III. stopnje. Čebelarji se 
mu zahvaljujemo za tovariško pomoč in 
prizadevno delo v naši družini. Ostal 
nam bo v trajnem  spominu.

Čebelarska družina Mlinšek 
Titovo Velenje

FRANC ŠKUFCA starejši

14. 2. 1985 smo pospre
mili na zadnjo pot na 
pokopališče v Podtabor 
pri Grosupljem našega 
dolgoletnega člana in 
enega izmed največjih in 
najnaprednejših čebelar
jev v naši občini, Franca 

Škufco starejšega.
Rojen je bil leta 1909. Čebelariti je za

čel že kot štirinajstletni fantič. 2e od vse
ga začetka je delal v društvu, tako je od 
leta 1925 pa do svoje prerane smrti 
opravljal različne pomembne dolžnosti v 
naši čebelarski organizaciji. Bil je usta
novitelj in dolgoletni predsednik Čebe
larske družine Podtabor in dolgoletni 
član upravnega odbora Čebelarskega dru
štva Grosuplje. Veliko časa in sredstev 
je prispeval h gradnji našega čebelarske
ga doma.

Za svoje delo v čebelarstvu je bil od
likovan z redom Antona Janše III. in II. 
stopnje.

ČD Grosuplje

FRANC BENKO

15. oktobra 1985 smo 
se člani Čebelarskega 
društva M aribor-Tabor 
na pobreškem pokopali
šču v M ariboru poslovi
li od našega dolgoletne
ga in prizadevnega če
belarja Franca Benka. 

Rodil se je 31. 8. 1912. Leta 1958 je bil 
med soustanovitelji Čebelarskega društ
va M aribor-Tabor. Za napredek in raz
voj čebelarstva je bil odlikovan z redom 
Antona Janše III. stopnje.

Kljub žalosti, ki jo čutimo, nas tolaži, 
da je vse svoje izkušnje prenašal na 
mlajšega sina, tako da bodo imele čebe
le na njegovem domu še naprej redno 
oskrbo.

čebelarji smo ga na zadnjo pot po
spremili s čebelarskim praporom.

Čebelarsko društvo 
M aribor-Tabor 

Jože H ribar



VABILO NA PREDAVANJE

Čebelarsko društvo občine Ljubljana Center vabi mlade in stare 
čebelarje na naslednja predavanja:

1. Prof. Edi Senegačnik: Tehnologija čebelarjenja v A2 panju, v 
četrtek, 30. 1. 1986, ob 17. uri.

2. Ing. Jože Babnik: Spomladansko spodbujanje čebeljega razvoja 
z zgodnjo vzrejo matic za domačo rabo, v četrtek, 6. 2. 1986, ob 17. uri,

3. Mag. Franc Javornik: Aktualna problematika čebeljih bolezni, 
v četrtek, 13. 2. 1986, ob 17. uri,

4. Jože Rihar: Izkušnje s prevažanjem čebel, v četrtek, 20. 2. 1986, 
ob 17. uri.

Predavanja bodo v dvorani poslovne stavbe Iskra, Trg revolucije 3, 
Ljubljana (vhod iz vzhodne strani, nasproti Ljubljanske banke).

Čebelarsko društvo 
občine Ljubljana Center
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HMEZAD ČEBELARSKA ZADRUGA

ČESTITA

vsem  čebelarjem in jim želi zdravo in medu polno 
novo leto 1986.

Vsem članom zadruge se tudi zahvaljujemo 
za sodelovanje v preteklem  letu, druge pa vabimo, 
da se nam pridružijo

Hmezad ČEBELARSKA ZADRUGA

1

9
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L ist iz h a ja  v sa k eg a  1. v m esecu
Iz d a ja  ga  Zveza č e b e la rsk ih  d ru š te v  S loven ije  v  L ju b lja n i, C a n k a rje v a  c. 3/II. T e le fo n : 210 992 
Iz d a ja te ljsk i sv e t:  A n d re j P e te lin , p re d sed n ik ^  č la n i:  inž. A lojz P o d ja v o rše k , Ja n e z  M ihelič, 
inž . .Jože B a b n ik , Lojze K aste lic , B o ris  S lavec , M a rja n a  H ö n igsfe ld , d r . Jože K orošec  
U red n išk i o d b o r : Ja n e z  M ihelič, inž. Jo ž e  B a b n ik , Lojze K aste lic , M a rtin  M encej, F ra n c  Ja v o rn ik , 
F ra n č e k  S ivic, B o ris  S lavec , Jo ž e  B reg a r 
O dgovorn i u re d n ik :  inž. Jo že  B ab n ik  
G lavn i u re d n ik :  p ro f. Ja n e z  M ihelič 
L e k to ric a : M ojca M ihelič
G lavn i in  o d g o v o rn i u re d n ik  B ilten a  — U p M edex : B o ris  S lavec
L e tn a  n a ro č n in a  za  n eč lan e  3.000.—, za  tu jin o  12 US d o la r je v , za  č lan e  č e b e la rsk ih  o rg an izac ij 
d ru g ih  re p u b lik  3.000.— d in a r je v . C ena za  p o sam ezno  štev ilk o  je  300.— d in a r je v , za  tu jin o  300.— 
d in a r je v . O dpovedi m ed  le tom  ne  u p o šte v am o . R e k lam n i o g la s i: ce la  s tra n  — 36.000.— d in , pol 
s tra n i  19.000.— d in , č e tr t  s tra n i  10.000.— d in . P o p u s ti  za  3- do 5- k ra tn o  o b jav o  10 ®/o, za  6- 10 -kra tno  
o b jav o  20 °/o, za  ce lo le tno  o b jav o  30 %. S p lošn i o g la s i:  b esed a  60 d in a r je v . Č lani im ajo  p r a 
v ico  do en eg a  b rezp lačn eg a  o g lasa  do 20 besed  v tekočem  le tu . Z a  v sa k o  n a s le d n jo  b esedo  p la 
ča jo  po v e lja v n i ta r if i  60.— d in a r je v . Č la n a rin a  z n aša  1.800.— d in  in  5 d in  od p a n ja , s č lan a rin o  
je  p la č a n  tu d i S lov en sk i čeb e la r
S t. ž iro  ra č u n a  p r i  SDK v L ju b lja n i, M ik lošičeva  c .:  50101-678-48636 
D evizni ra č u n  št. 50100-620-107-010-30960-943
P o  m n e n ju  rep u b lišk e g a  s e k re ta r ia ta  za  p ro sv e to  in k u ltu ro  št. 421-1/74 je  g las ilo  o p ro ščen o
te m e ljn e g a  d a v k a  od p ro m e ta  p ro izvodov
T isk a la  t is k a rn a  T one T om šič, L ju b lja n a , v  9700 izvod ih
R okop isov  n e  v račam o



M iklošičeva 30

te le fo n : 316 455 
321 664

telex : 31529 yu M edex

tek o č i raču n : SDK
Ljubljana
50100-601-10404

SATNICE

V zadnjem času, ko se po čebelnjakih vse bolj širi huda gniloba če
belje zalege, ima nabava kvalitetnih neoporečnih satnic velik preventivni 
pomen za čebelarstvo.

Že vrsto let oskrbujemo čebelarje s kvalitetnimi, neoporečnimi sat- 
nicami vseh dimenzij. Za njihovo kvaliteto in neoporečnost jamčijo naša 
stroga vhodna kontrola voska in postopek prekuhavanja voska v posebnih 
avtoklavih, sterilna izdelava in primerno pakiranje:

Satnice izdelujemo v naslednjih dimenzijah:
— AZ 23 cm X 39 cm (pakirane po 10, 20, 50, 120 kom),
— AZ Grom 25 X 40 cm (pakirane po 120 kom),
—  L R  20,3 X 43,2 cm (pakirane po 10, 20, 50, 120 kom),
— DB 27 X 42 cm (pakirane po 120 kom),
— satnice 20 X 40 cm (pakirane po 120 kom),
— satnice drugih dimenzij — po naročilu (pakirane po 10 kg).
Satnice lahko kupite v naših poslovalnicah v Ljubljani in Krškem.

hpifl medex
ljubljana


